
^ cU °! k  &  í ~  &&
j - p / c h

K ö szö n tjü k  a z  elsősöket!

Gólyatábori képek
G ólyatábor term észetesen 

idén is volt. M unkát nem si
kerü lt ta lá ln i így dolgozni 
nem, fizetni viszont kellett a 
részt vevő gólyáknak. A költ
ségekhez ra jtu k  kívül az inst
ruk tor;, és a IIT-kassza já ru lt 
hozzá és az alapozó kari déká
ni is szerzett némi pénzt 
M integy három száz elsős je
len t meg a két tu rnusban  a 
negyven instruktoron kívül, 
hogy élvezze a ham isítatlan  
nógrádi erdőt, levegőt és szú
nyoginváziót Ráróspusztán. 
Volt persze kaszinózás, vetél
kedő, szám háború, m indenféle 
tá rsasjá ték , tesztek, táncok és 
kártyázás, tábortűz, gólyabáli 
és K EN -nosztalgia, tim oteus 
keresztény program , táborpa
ródia, táncház és várostrom . 
T é ríte tt az SG, az Universitas, 
a KDC, a szakkollégium ok és a 
HT.

Az oktatással kapcsolatos 
hangulatfestés sem hiányzott. 
Kerékgyártó Györgyné  dékán 
nagyívű á ttek in tést és gyakor
lati inform ációkat egyaránt 
adott az elsősöknek. Felhívta 
figyelm üket arra , hogy a te r
helés egyenetlen az egyetemen,

a negyedik félév
nagyon nehéz,

ne v á lla ljanak  tehát, túl sokat. 
Elm ondta, hogy tú l kevés a 
kollégium i férőhely, a  300 elsős 
jelentkezőből csupán 180-nak 
sikerü lt be ju tn ia . B átorított 
azonban arra , hogy azok se ad 
ják  föl. ak iknek a fellebbezés
re  fön n ta rto tt 20 helyből sem 
ju t, érdem es szeptem ber vé
gén ú jra  próbálkozni, m ert a 
kollégium okban m indig van 
mozgás és idén sok felsőbb
éves válhat a szeptem beri vizs
gák eredm ényeképpen évis
m étlővé. Nem titko lta  a dékán 
azt sem, hogy kevés az ösztön
díj, sok "jegyzet hiányzik egye
lőié, a könyvek többsége d rá 
ga. K ité rt a várható  órarend 
p roblém ákra is: rossz lesz az 
órabeosztás, tú l kicsik a sze 
m inárium i term ek, nem lesz

elég szék, a legnagyobb elő
adóban is jó

150 elsősnek 
nem juf ülőhely

Egyenetlenségek várhatók a 
terhelésben, a tanszékek által 
megkívánt követelményekben 
is. Számítástechnikát az évfo
lyam fele az első, másik fele a 
második félévben fog tanulni, 
ez hat az óraterhelésre.

Gyurkó Lajos  m atem atika- 
tanár a rra  figyelm eztetett rög
tön az elején, hogy a felsőbb
évesektől beszerezhető infor
m ációkkal érdem es csínján 
bánni, hiszen azok m a m ár 
nem érvényesek. Felhívta a fi
gyelmet arra, hogy

az egyetem lényege 
az egyéni tanulás,

s ezt a m atem atikaoktatásban 
is érzékelni, rosszabb esetben 
szenvedni fogják a hallgatók. 
Ennek enyhítésére a gyakorló
foglalkozások hivatottak. Amik 
kötelezők term észetesen nem 
lesznek, hiszen az előadás sem 
az, melegen a ján lo ttak  viszont 
anná l inkább. M atem atikata
n áruka t a hallgatók szabadon 
választhatják  meg az első há
rom hétben, u tána viszont ki 
kell ta rtan iuk  döntésük m el
lett. Rövid idő a la tt a m ate
m atikát nem lehet m egtanulni 
és a tárgyak nehézsége a jó 
önbizalm úakat is sokkolhatja 
— m ondta Gyurkó Lajos — a 
vizsgát illetően pedig

az inlézet nagyon 
szigorú és makacs,

hiszen az egyetem renom éja 
m úlik azon. hogy az alapkép
zés garan tá lja  a közgazdászok
nak  nélkülözhetetlen m atem a
tika i tudást. Valam ikor úgy 
h írle tt. " hogy a közgáz link  
egyetem, ma ez m ár sem m i
képpen sem igaz — tette hoz
zá figyelmeztetőül.

Szám ítástechnikából ú jdon
ság az, hogy az oktatás egy

(Folytatás a 7. oldalon.)

Személyi
v á lto záso k

Az elm últ tanév utolsó 
egyetem i tanácsülése jú lius 3- 
án volt, am elyen fontos veze
tői m egbízatásokról döntöttek. 
Csáki Csaba rek to r köszön
tö tte  az ú jonnan m egválasz
to tt egyetemi tanácstagokat a 
13 oktatói és 9 hallgatói kép
viselőt.

Andorka  Rudolf  egyetemi 
tanár, ak it korábban a kü l
dö ttértekezlet az egyelem rek 
to rává  választott, személyi ja 
vasla to t te rje sz te tt elő az 
egyetem  új vezetésére. K érte 
az egyetem i tanács hozzájáru
lá sá t azoknak a vezetőknek 
az esetében, ak iknek  a szol
gálati idejük m ég nem  já r t 
le, hogy szolgálati idejük le
já r tá ig  h ivatalban m arad ja 
nak. Személy szerin t K erék 
gyártó Györgyné  (egyejgmi 
tanár), Zelkó Lajos  (egyetemi 
tanár), Mészáros T a m á s ié gye- 
tem i tanár). Hámori Balázs 
(docens) és Kovács Sándor  
(docens) dékánok esetében. 
T ovábbá javasolta, hogy Hru-  
bos I ld ikónak  (docens), ak i
nek ez évben le já r a dékáni 
m egbízatása az egjjetemi ta 
nács még egy év dékáni meg
b ízatást adjon.

Az egyetemi tanács egyhan
gúan m egszavazta az öt dé
kán  további m egbízatását, va
lam in t H rubos Ildikó egy év
re  szóló m egbízatását.

U gyancsak egyhangúan sza
vazta  meg az egyetemi tanács 
K upcsik  József (egyetemi ta 
nár) ok tatási rektorhelyettesi 
m egbízatását szolgálati ide
jének  lejártáig .

Tudom ányos rek torhelyet
tessé A ndorka Rudolf Veress 
Józsefet  (egyetemi tanár) ja 
vasolta 1991. szeptem ber_l-tol, 
egyelőre egy évig terjedő  Jdo- 
szakra. Az egyéves idő tar
tam hoz Veress József ragasz
kodott. A további két evet 
attó l függően vállalja, ha az 
e lte lt év u tán az egyetem es

xxxiv. Év f o l y a m , 12. s z á m

személy szerin t ő is kölcsönö
sen elégedettek lesznek egy
mással. Hogy a feladatokat 
hogy osszák meg egymás kö
zött Kupcsik József és Veress 
József, ennek eldöntésére 
m ajd  később kerül sor.

Veress József rektorhelyet
tesi kinevezését az egyetemi 
tanács megszavazta.

M iután a nemzetközi ügyek 
egyre jelentősebb helyet fog
lalnak  el egyetemi életünk
ben, ezért A ndorka Rudolf a 
nemzetközi kapcsolatok élére 
nemzetközi igazgató kinevezé
sét ta rto tta  jónak. Az új 
posztra Forgács Csabát (do
cens) javasolta, 1991. augusz
tus H é tö l, három  évig te r
jedő időszakra. Az egyetemi 
tanács a kinevezést egyhan
gúan elfogadta.

M ivel Hrubos Ildikó és Mé
száros Tamás dékánként tag
ja  az egyetemi tanácsnak, 
ezért a helyükre a póttagok 
Kaponyi Erzsébet (adjunktus) 
és Chikán Attila  (egyetemi 
tanár) kerü lt az egyetemi ta- 
nácsba. Kovács Sándor és 
H ám ori Balázs tanácskozási 
joggal az egyetemi tanács á l
landó m eghívottja lett.

M ajd azzal a  kéréssel for
du lt A ndorka Rudolf az egye
tem i tanácshoz, hogy Csáki 
Csaba rek tort — az egyetem 
érdekében k ife jte tt m unka- 
já é r t —- K özoktatás és Mu- 
velődési M inisztérium  felé 
korm ánykitüntetésre terjessze 
fel. A felterjesztéssel az egye
temi tanács egyetértett.

Hrubos Ildikó javasolta, 
hogy a könyvtár igazgatója 
is legyen állandó tagja az 
egyetemi tanácsnak. Ezzel 
kapcsolatban A ndorka Rudolf 
jelezte, hogy külső és belső 
vonatkozásban egyaránt töb
beket is szeretne meghívni az 
egyetemi tanácsba, de ez ug> - 
ben m ajd  később döntenek.
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A BUDAPESTI KÖZGAZDASÁGTUDOMÁNYI EGYETEM LAPJA

ARA: 10 FORINT 1991. SZEPTEMBER 4.

/ / Szeretném a hallgatók véleményét 
és kívánságait megismerni"
Interjú Andorka Rudolf rektorral

M i n d a z z a l  s z a k í t o k ,  a m i f ö l ö t t  e l m e n t  a z  i d ő .  E g y  f e l l e n d ü l ő  
g a z d a s á g b a n  f o g n a k  m a jd  m u n k a h e l y e t  k e r e s n i  é s  t a lá ln i .  A  

t á v o l i é t  v a g y  a  k i u t a z á s  l e m o n d á s a  já r -e  n a g y o b b  k á r r a l.
zásokra gondol, ezért nem tudok egyértelmű választ adni. 
A nnyit mondhatok, hogy semmilyen személyi változás
ról nem döntöttem, és nem is dönthettem  még, m ert nem 
volt alkalm am  az egyetemi tanács vélem ényét megkér
dezni.

— Mi az, amit a régi egyetemi rendszerből feltétlenül 
meg kíván őrizni és mi az, amivel gyökeresen szakítani 
kíván a rektor?

— E rre a kérdésre egy rövid interjúban csak álta lá
nos választ tudok adni: m indazt m egtartom , ami a m últ
ban előrem utató volt és m indazzal szakítok ami fölött 
elm ent az idő.

— Ismerve az országos állapotokat, biztosítva látja-e 
az egyetem gazdasági helyzetét?

— Mivel az ország jövőbeni állapotát nem ismerem, 
az egyetem gazdasági helyzetét illetően sem tudok jós
latokba bocsátkozni. Az 1991. évben viszonylag csekély 
hiány m utatkozik, azt valahogyan meg tud juk  oldani.

— Még ebben az évben növeli a feladatok sorát az 
ok tatási törvény megalkotása, amelyről az egyetemnek  
is véleményt kell mondani, ö n  szerint melyek lennének  
azok a törvényes garanciák, amelyek feltétlenül pozitív 
irányban hatnának az egyetem fejlődésére?

— Erre a kérdésre is csak cím szavakban tudok itt vá
laszolni: egyetemi autonómia, egyetemi demokrácia, ku
tatás, PhD-képzés az egyetemen, az egyetem habiütációs 
joga.

— A z átalakulási folyamat, amelyben élünk egyelőre 
nem  minden esetben hat még pozitívan ránk. Sok a bi
zonytalanság. Ezt érzik bizonyára az egyetem újdonsült 
polgárai, az elsőévesek is. ö n  ezt a képlékeny állapotot 
tudja-e az egyetem stabilitásával ellensúlyozni?

— M inden erőm mel azon leszek, hogy az egyetemi vi
szonyok stabilitásának elősegítésével ellensúlyozzam az 
elsőéves hallgatóknak a bizonytalanság érzését. Ez az 
érzés különben szerintem  — rem élem  — indokolatlan. 
M ire a mostani elsőévesek befejezik egyetemi tanulm á
nyaikat egy fellendülő m agyar gazdaságban fognak m un
kahelyet keresni és találni.

— ö n n ek ,  személy szerint, milyen változást hoz az 
életében a rektori kinevezés? Közismert, hogy egy népes 
és oktatási, valamint kutatási szempontból rendkívül ak 
tív tanszék vezetője. Hogyan kívánja ellátni a jövőben 
ezt a sokirányú feladatot, tervezi-e csökkenteni oktató
munkáját, vagy mindent a régi rend szerint végez?

— A szociológia tanszék vezetését feladom. Rögtön 
rek to rrá  választásom után m egválasztottuk utódomat, 
Lengyel Györgyöt. M egbízását a tanév kezdetekor meg
kapja. O ktatási m unkaterhem et csökkenténem  kell, de 
teljesen nem szeretnék lem ondani az oktatásról, továb
bá tanszéki kollégáim is kértek, bizonyos oktatási fel. 
adatok ellátására. Kutatásvezetői feladataim ról lemon
dok, viszont a kutatásban részt szeretnék venni.

— A  korábbi időszakban többször is kifogásolták ok
kal, ok nélkül egyesek, hogy túl sokat utaznak, gyakran 
vannak távol az egyetemtől vezetőik, ö n  hogyan véleke
d ik  erről, milyen utazásokat tervez ebben a tanévben?

— A rektori pozícióból következnek bizonyos utazási 
kötelezettségek. Továbbá senki sem várha tja  el a rek
tortól, hogy teljesen feladja nemzetközi tudom ányos kap
csolatait. Az egyetem nek is érdeke, hogy a vezetői a 
nemzetközi tudományos életben szerepeljenek, m ert a* 
egész egyetem tekintélyét növeli. Minden konkrét kill 
földi meghívás esetében külön-külön fogom mérlegelni 
hogy az itthonról való távoliét, vagy a kiutazás lemon
dása já rh a t-e  nagyobb kárral. Az eddigiekhez hasonlóan, 
törekedni fogok arra, hogy az egyetem szűkös deviza
k ere té t minél kevésbé vegyem igénybe.

— A változó egyetem nemcsak az egyetemi vezetéssel, 
hanem az oktatói karával szemben is komoly elváráso
kat támaszt. De vajon biztosíthat-e az egyetem olyan fel
tételeket, amelyek az egyetemi oktatókat a nagyobb tel
jesítményre sarkallhatja?

— Ez attól függ, hogy egy-egy egyetemi oktató m i
lyen értékeket ta rt a maga szám ára elsődlegeseknek. Ha 
a rövid távú jövedelem a legfontosabb érték, akkor az 
egyetemi oktatók súlyos hátrányban vannak a más terü 
leteken dolgozókkal szemben. Ha azonban valaki a tu
dományos eredm ények elérését tekinti fő értéknek, akkor 
az egyetem ma is — sőt talán még inkább m int koráb
ban — a legjobb munkahely. Én egész életem folyamán 
az utóbbi értéket tarto ttam  a legfontosabbnak de anya
gi vonatkozásban sem panaszkodhatom, m ert hosszú tá
von a tudom ányos életpálya biztosította számomra a kí
ván t életszínvonalat. A rra fogok törekedni, hogy egye
tem ünk minden magas tudományos értékű oktatója is 
megvalósíthassa az életszínvonalra vonatkozó aspirációit 
Milliomosok persze nem leszünk.

— Köszönöm az interjút. II. E.

— Köszöntőm önt, rektori kinevezése alkalmából és 
sok sikert kívánok. Tudvalevő, hogy ez a rektori perió
dus bővelkedik feladatokban, gondolok itt a küldött-  
értekezleti határozatokra. Mi az, amit ebből a gazdag 
programból a rektor erre a tanévre tervez?

— Csak a legfőbb feladatokat tudom  felsorolni. Ezek: 
1. az új tantárgyi struk tú ra  véglegesítése az 1992 őszén 
induló évfolyam szám ára, 2. a szakirányok kérdésének 
rendezése, 3. a szervezeti s tru k tú ra  á talakítása, 4. a gaz
dálkodás átvilágítása, 5. az egyetem gazdasági helyzeté
nek megszilárdítása.

— Szerencsére a vezetői gárda, amely ebben a m u n 
kában segítségére kell hogy legyen a rektornak, már a 
m últ tanév végén megkapta a megbízatását. Meglepő 
volt, hogy a dékánok tekintetében nincs változás. M eny
nyiben látja biztosítva a korábbi dékánokban a változ
tatás igényét?

— Teljesen biztosítva látom .
— A z új dékánok egy évre lettek kinevezve, vagyis 

ideiglenes vezetők. Segítheti-e a komoly tervezést, ez a 
rövid táv?

— M inden dékán kinevezése az eredeti megbízási pe
riódusra szól. amelyre m egválasztották, tehát rem élem 
nem tekinti m agát ideiglenes vezetőnek, hanem  egysze
rűen m egbízása utolsó évét töltő vezetőnek. Ú jraválasz
tásuk és kinevezésük term észetesen lehetséges, de nem 
biztos.

— Idén a felvételi 700 hallgatónak nyitott kaput az 
egyetemre. Ez a keretszám az elmúlt évhez viszonyítva  
magasabb és ilyenformán úgy gondolom, nincs összhang
ban a küldöttértekezleti határozattal, amely úgy szól: „a 
jelenlegi hallgatói létszámot nem  célszerű lényegesen 
meghaladni." Ez a létszámnövekedés viszont komoly  
gondot fog jelenteni. Hogyan készül fel rá az egyetem?

— A hallgatói létszám csökkenésre, illetve nem növe
kedésre vonatkozó javaslatokkal közismerten nem érte t
tem egyet. Különben sincs olyan küldöbtgyűlési határo
zat, am ely a  létszám csökkentés, vagy -stagnálás m ellett 
egyértelm űen állást foglal. M int felelős szociológus és 
oktatási vezető a jövőben sem tudom elfogadni azt az á l
láspontot, hogy egyetem ünk álljon ellen annak a telje
sen indokolt társadalm i igénynek, hogy több hallgatót 
képezzünk ki felsőfokon. E gondokat közös erővel meg
oldhatjuk.

— A z  őszre ígért szervezeti átalakítás milyen felada
tokat ró a vezetésre? Mennyiben kerül sor e tanévben a 
6 „karról" 3 karrá történő szűkítésre? Megszűnik-e és 
m ikor a főiskolai képzés?

— Pontosltanom  kell a  kérdést: 4 karunk  van, a 3 
egyetemi és a posztgraduális kar. 6 dékánunk van, de 
közülük 2 (a főiskolai és az alapozóképzés dékánja) ok
tatásszervezési feladatokat lá t efl, hozzájuk nem tartozik 
kar. A végleges szervezeti s tru k tú rá t — ezen belül a 
kari s tru k tú rá t — további viták és m érlegelések alap
ján — a tanév folyamán fogjuk kialakítani és a tanév 
után  az új dékánok m egválasztásával párhuzam osan te r
vezem bevezetni. N yitott kérdésnek tekintem  a főiskolai 
képzés jövőjét. Ebben a kérdésben különösképpen sze
retném  a hallgatók vélem ényét és kívánságait megis
merni.

— Sor kerül-e még az ősszel személyi változásokra?
—  Kérdéséből nem tűnik ki, milyen személyi válto-



Üj egyetemi vezetők a
programjukról -  új egyetemi vezetők a program juké

A  langyos fogadtatás 
kiábrándította őket

Dobák Miklós, a vezetési és 
szervezési tanszék vezetője, 
egyetemi tanácstag

— Ami a képviselői „filozó
fiám at” illeti, azzal azt hiszem 
m inden egyetemi polgár egyet
ért. Szeretném, ha a Közgáz 
nemzetközileg versenyképes, 
Közép-Európában — ebbe a 
nem et nyelvterületet is beleér
tem  — elism ert egyetem len
ne. Ezen belül a gazdálkodá
si karnak  igazi business 
schooll-á kell válnia. Nehéz 
lesz ezeket a  célokat elérni, 
hiszen komoly konkurenciát 
je len t például a  közép-euró
pai egyetem, am i Prágában 
alakul meg, de versenyre 
kényszerítenek a hazánkban 
egyre-m ásra születő közgaz
dasági, illetve business school 
jellegű oktatási intézmények 
is.

Ez az elvi álláspont szá
m om ra négy konkrét cél el
érését jelenti.

Az egyik a reform bizottsá
gok javaslatainak, a  küldött
gyűlési határozatoknak a kö
vetkezetes képviselete. Ügy 
vélem, ezek megvalósulása je
lenti az egyetem nemzetközi

színvonalúvá válását. Külö
nösen fontosnak tartom  az üz
leti karral kapcsolatban meg
fogalmazottak érvényesítését. 
Azok a  szakirányok képvise
lik a nemzetközi standardot, 
am it a bizottságok javaslata 
szerint indítanunk kell e ka
ron.

Ez a  cél csak akkor érhető
el, ha az egyetem erőforrásait 
álcsoportosítjuk. Teljesítm ény
arányosan, az oktatási felada
toknak megfelelően kell bizto
sítani a feltételeket.

Mindezek m iatt elkerülhe
tetlenek a szervezeti változá
sok. K ritikus pont ezzel kap
csolatban, hogy m it tesz a  kö
vetkező évben a  rektor. A 
legutóbbi egyetemi tanács bi
zalmi szavazása, am ellyel jó
váhagyta az egyetem vezetőit, 
elsősorban a rek tor legitim i
tását erősítette meg. Megíté
lésem szerin t arró l döntöttek 
a jelenlévők, hogy megadják 
az t az egy évet, am it Andorka 
Rudolf kért, de elsősorban tő
le várják  el, hogy m egm utas
sa. m ire használja fel ezt az 
időszakot.

Ehhez az egyéves időszak
hoz kapcsolódik negyedik 
főbb célom. Számos energi
kus, elsősorban fiatal és kö
zépkorú kollégánk van, aki 
talán m ár csak ezt az egy 
évet hajlandó it t tölteni az 
egyetemen, ha közben nem 
történnek lényeges változások. 
Sokukon azt veszem észre, 
hogy frusztráltak, a  reform bi
zottságok javaslatainak  lan
gyos fogadtatása, a  'küldöttgyű
lési határozatok utólagos é r
telmezési kísérletei a végső
kig k iábrándíto tták  őket. Az 
üzleti karon sokaknak remek 
állásajánlataik  vannak. Sze
retném , ha nem  m ennének el! 
Itt kellene tartanunk  m inden
kit. aki felkészültsége, am bí
ciói a lap ján  tehet valam it a? 
egyetemért.

— in

Az uralkodó politikai erő 
sem tévesztheti szem elől

szempontjából kritikusan fon
tos javak közé. Mivel azonban 
a szalámival ellentétben eze
ket nem az egyéni fogyasztó 
vásárolja meg, hanem  alap
vetően a költségvetésnek kell 
finanszíroznia őket, egyben 
politikai árucikkek. A velük 
kapcsolatos döntéseket helyes 
politikai prioritásoknak kell 
szabályozniuk. így tehát az 
oktatási kiadások teljesen más 
kategóriába tartoznak, m in t a 
veszteségfinanszírozó költség- 
vetési támogatások. Időnként 
az az érzésem, hogy ezt a 
disztinkciót egyes kollégáim 
sem értik, hiszen nemcsak 
nem tiltakoznak, hanem még 
összehasonlításokra is készek 
volnának. Ez nem jelenti azt, 
hogy nem kell az állam i fi
nanszírozáson túli forrásokat 
keresnünk. Azonban nem sza
bad hagynunk, hogy az ural
kodó politikai erők szem elől 
tévesszék ezeket a tényeket. 
S ehhez nem  kellenek nagy 
történelm i felism erések, elég, 
ha a húszas évekre, Klebels- 
berg Kunó po litikájára  h ivat
kozunk.
, A képzéskorszerűsítés terén 
én a színvonalas tananyagok 
megszületésére és a színvona
las oktatásra tenném a hang
súlyt. Minden eddigi reform 
végül is jórészt tantervi, for
m ai változtatásokból állt, ezek 
a tarta lm i kérdések háttérbe 
szorultak. Megszívlelendőnek 
tartom  a Stockholmi Egyetem 
rektorának egy m egállapítását. 
Azt mondta, hogy ők Európa 
perifériáján  régen felismerték, 
hogy nem engedhetik meg m a
guknak azt  a luxust,  hogy 
csak jók legyenek. A  legjob
bak közé kell tartozniuk!

A tartalom  prio ritását ta r 
tom fontosnak a szervezeti 
változtatásokkal kapcsolatban 
is. Ilyenekre szükség van, de 
nem lenne szerencsés, ha 
akárm ilyen látványosan sokat 
ígérő koncepciók nevében je 
lenleg meglévő, értékes tan 
anyagaink, tanáraink, kurzu
saink szelektálódnának

ki. s.

Palánkai Tibor, a  világgaz- 
daságtan tanszék vezetője, 
egyetemi tanácstag.

— Egyelőre nem kaptam  
meg az egyetemi tanács ülés
tervét. Nem tudom mikor, m i
lyen konkrét ügyeket tűz na
p irendjére a  testület. Ezért 
m ost nem tudok arró l nyilat
kozni, hogy milyen várható 
döntéseket tám ogatnék és m e
lyeket nem.

Néhány elvi jellegű meg
jegyzésem azért van.

Az egyetem jövője szem
pontjából alapvető fontossá
gúnak tartom , hogy alkalmaz
kodjunk a piacgazdaság köve
telményeihez. Rövid távon 
m indent meg kell tennie in
tézm ényünknek, hogy növe
kedhessen a hallgatói létszám. 
Most lépnek egyetemista kor
ba a nagylétszám ú korosztá
lyok, s ez olyan keresleti nyo
mást jelent, aminek enged
nünk  kell és érdekeinknek 
megfelelően ki kell használ
nunk. Ennek enyhüléséével, 
hosszabb távon persze csök
kenhet a létszám. Most tehát 
nem  tartom  szerencsésnek a 
küldöttgyűlés azon határoza
tá t, hogy kevesebb diákot kei] 
felvennünk. Ez üzleti szem
pontból nem lenne jó  lépés.

A z  oktatás, a kutatás, a kul
tú ra  a közjavak kategóriájába 
tartoznak, mégpedig a Ma
gyarország jövőbeni fejlődése

Nem a buták kerültek a főiskolai képzésre
/ #

/ /

A főiskolai képzés feladatai
ról, problémáiról a főiskolai 
kar dékánja. Kovács Sándor 
adott tájékoztatást.

_A főiskolai képzés felada
tai — az új egyetemi tanács 
tanév végi döntése értelmében 
— a következők:

Folytatjuk a képést az esti 
levelező tagozaton, ahol a tan 
év végén adjuk a diplomákat.

Lezárjuk a nappali kép
zést a  szeptem ber eleji állam
vizsgákkal a végzett évfolya
mon és átadjuk az egyetemi 
karoknak a tanulm ányaik 
egyetemi szjnten való folytatá
sára  jogosult hallgatók listá
ját.

E lindítjuk a képzést az új 
nappali évfolyamon.

Felkészültünk az új esti le
velező évfolyam ’92 februári 
indítására.

Az operatív intézkedéseken 
túl részt veszünk a küldöttér
tekezlet és az ET határozatai 
szerint a tantervi- és szerve
zeti struk túra  felülvizsgálatá
ban és továbbfejlesztésében. 
Ennek egyik területe — a főis
kolai képzés sorsának, form á
jának  eldöntése — bennünket 
közvetlenül is érint. Ahogy a 
rektor ú r nyilatkozatában ol-

Kovács Sándor

vasható: a képzés sorsa nyitott, 
Pécs most vezette be — vala
mennyi hallgatójára érvénye
sen — a  három plusz kettes 
képzési rendszert és o tt a lap
diplomának nevezett lényegé
ben főiskolai diplom át kapnak 
a hároméves alapképzésben 
részt vevők. Ahogy a küldött- 
értekezleten magam is többször 
kifejtettem , hiba volt nálunk a 
képzést csak a hallgatók egy 
részére kiterjeszteni, s logi
kus. hogy egyetértek a három

„Vállalom a folyamatosságot”
— A s  a fogalmazás járja, 

hogy ön jelenti a folyamatos
ságot a mostani egyetemi 
változásokban. Mit szól ehhez? 
— kérdeztük Kupcsik József 
rektorhelyettest.

— Az új rek tor használta 
először ezt a jelzőt velem 
kapcsolatban, de ez nem csak 
egyedül rám  érvényes. A dé
kánok és más vezetők is m eg
ta rtják  m andátum ukat. Az 
egyetemi oktatás, kutatás, a 
nemzetközi kapcsolatok, ta r tá 
sa olyan tevékenységek, am e
lyek csakis folyam atukban, az 
előzmények figyelem bevételé
vel végezhetők hatékonyan. 
Különösen nagy jelentősége 
van a reform évfolyam  egy tel
jes ciklusban való végigvite- 
lének. A koncepció 4 évvel ez
előtti k ialakítását követően 
dolgoztuk ki a tanterveket, ké
sőbb a  tananyagokat és a kép 
zés egyes elem eire vonatkozó 
oktatási módszereket, szám on
kérési követelményeket. Á lta
lában elfogadott, hogy a re
form  jelentősen előm ozdítot
ta  a közgazdászképzés m egújí
tását, de a legelkötelezettebb 
hívei sem állítják , hogy m in
den eleme kifogástalan. To
vább kell vinni, s ahol szük
séges, korrigálni kell. Az el
m ondottak értelm ében válla-

Forgó Ferencet, az MSZI igaz
gatóját távollétében választot
ták egyetemitanács-tagnak. A 
napokban jött haza külföldről, 
nem tudja még, ki a többi ta
nácstag, de nagyon pontosan 
tippel.

— Milyennek tartja a testü
letet, szivéhez közel állónak, 
vagy inkább másokat szeretne 
látni benne?

— É rte  nem tudok mit mon
dani, m ajd  kiderül. Nálam 
m indenki a maximummal, 
mondjuk, száz ponttal indul, » 
ha olyasm iket tesz. ami sze
rintem  nem jó, akkor ebből 
kezdek levonogatnl.

— A z  egyetemi tanács tag
jainak például miért jár levo
nás?

— Azért, ha m ondjuk, azt 
veszem észre, hogy nem m orá
lisan viselkednek, azaz például 
m ást m ondanak a tanács ü lé
sén, m int a folyosón. Egy to
vábbi eset lenne, ha valakinél 
észrevenném, hogy az egyetem 
szem pontjainak képviselete 
helyett egyéni érdekeit forszí
rozza.

— Ön m it fog képviselni?
—  Az egyetem érdekeit és a 

választóimét.
— Mi ön szerint az egyetem  

érdeke és mi választóié?
— Az, hogy a tartalm i és 

form ai fejlődéssel közelítsen 
ahhoz a színvonalhoz, am it 
feltételezésem szerint ' m ind
annyiunk véleménye szerint el 
kellene érnie. Választóimmal

lom a folyamatosságot, aminek 
megítélésem szerint önm agá
ban sem pozitív, sem negatív 
felhangja nincsen.

— Milyen munkamegosztás  
lesz ön és a másik rektorhe
lyettes, Veress József között?

— M ár több megbeszélést 
folytattam  Veress rektorhe- 
lyettessel. A m unkam egosztást 
a szabályzat szerint a rektor 
határozza meg. Merev határo 
kat húzni a feladatok között 
nem lehet. Zalai Ernő. r/cktor- 
hélyéttfes' p é ld áu l'köks'Zör ..be
leavatkozott” az én feladatkö
röm be tartozó oktatásszerve
zési ügyekbe, s én is sokszor 
tettem  olyat, am i hatáskörileg 
az ő tisztségéhez tartozott. 
Nem emlékszem arra, hogy 
ebből bárm ilyen konfliktus 
szárm azott volna. Űj rek tor
helyettesként Veress József 
nyilván nagyobb ambícióval 
kezdett tevékenykedni, s nyi- 
to ttabban tud ja  m ajd kezelni 
az egyetemi ügyeket, különö
sen a küldöttgyűlési határo
zatok végrehajtásával kapcso
latos feladatokat. Megjegyzem, 
hogy bár a rektorhelyettesi 
m unka jelent bizonyos elha
tárolódást, mi valójában in
tézkedéseink során m indketten 
a rek to rt helyettesítjük.

plusz kettes m egoldással ná- 
iunk ifi, hiszen ez -a jelenlegi 
alapelképzelés kiterjesztése, 
ha -iiego oja az egyetemi szin
tek re  való, részben eltérő ta r 
talm ú felkészítést és a  harm a
dik év után is értékesíthető  
szaktudáshoz ju tta t. .

A főiskolai képzés ta r ta lm i
lag -ól vizsgázott, erről a hall
gatók, a  felhasználók egy
a rán t kedvezően nyilatkoztak. 
A rnindannyiunkban meglévő 
kezdeti iden titászavart és 
rossz hangulatot feloldotta az 
a tény, hogy a  hallgatók jó 
eredm ényeket értek  el, a  kép
zés gyakorlatias jellege  ̂ ko
mé íy vonzerőt gyakorolt és az 
is nyilvánvalóvá vált, hogy 
nem  a buták kerültek a  főis
kolai képzésre.

A képzés folytatása azonban 
növekvő nehézségekkel ta lá l- 
kozirc, elsősorban a „kurrens” 
szakirányokban: a  m arketing 
kommunikáció, a m arketing  
és a vállalkozó-üzem gazdasá
gi irányokban. A lapproblém a 
az egyetemi szakirányok elin
dulása ugyanezeken a  te rü le 
teken, mivel a tém ák tek in té 
lyes hallgatóságot vonzottak 
o tt is. U gyanakkor az é rin te tt 
tanszékek kapacitása csak 
korlátozottan bővülhetett. Meg 
kell o ldanunk tehá t — a  gaz-
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dálkodási k a r dék án ján ak  és 
tanszékeinek irány ításával — a 
kar más tanszékei alkalmim 
ok ta tó inak  bevonását a szak
irányok ok ta tási m unkájába, 
m egtalálva az alkalm as ko
ordinációs fo rm ákat, is ehhez 
az új típusú  együttm űködés
hez.

Ennyi is elegendő ta lán  a n 
nak igazolására, hogy a  főis
kolai képzés „ lé tp rob lém ái” az 
egyetem i tan te rv i s tru k tú ra  és 
szervezet egészét é rin tő  prob
lém ákhoz kapcsolódnak. Mű
ködésünknek szám os tapasz
ta la ta  m ajd  m ost kap  igazán 
fontosságot, ahogy a  szak irá
nyú m unka egyetem i szinten ig 
m egindul (elm élet-gyakorlat 
kapcsolata, speciális új tá r 
gyak k ia lak ítása , az új felté
teleknek  m egfelelő átdolgozás, 
a  m unka tervezése-szervezése 
és értékelése eltérő  karon, kü 
lönböző tanszékeken dolgozó 
kollégák esetében, a  gyakorlat 
új igényeinek követése, a  kép
zés m ögötti ok ta tás-techn ika i 
és szakm ai-vá lla la ti bázis k i
a lak ítása , a  szakm ai gyakorlat 
ta rta lm asságának  biztosítása, 
új tananyagok  kidolgozása, 
szak irodalm i bázis létrehozása 
és a  többi.

K upcsik József

— Mihez kezdenek  először?
— A felsőoktatási törvény- 

tervezet hangsúlyozza áz egye
tem i tanács stratégiai, döntés
hozó szerepét. Ezt csak úgy 
töltheti be, ha az ülésekre va
lóban fontos kérdéseket tá r 
gyaló színvonalas anyagokat 
terjesz tünk elő. Ehhez m inde
nekelőtt el kell készíteni az 
egyetem 1991—1992-es tanévre 
szóló m unkaprogram ját, és 
ezen belül ki kell jelölni az 
egyetemi tanács ülésén m eg
tárgyalandó tém ákat.

— Mi történt eddig azokon  
a tárgyalásokon, am elyek  A n 
dorka Rudolf és ön között 
folytak, s m ilyennek  látja ke t
tejük most alakuló m u n ka ka p 
csolatát?

— Az én m andátum om  nagy 
része m ár le járt. A m ikor az

első reform évfolyam  ’93-ban 
m egkapja  a d ip lom áját, én 
visszam egyek a tanszékre  — 
így szól a  köztünk lévő meg
állapodás. Vagy szerencsém  
volt, vagy a  term észetem nek 
köszönhetően á lta lában  jól ki
jövök a  vezetőkkel és a m un
katársaim m al. így  vo lt eddig, 
s rem élem  így lesz a  jövőben 
is.

A ndorka professzort több 
m in t három  évtizede ism erem , 
tudom ányos és közéleti tevé
kenységben gyak ran  tevé
kenykedtünk  együtt. Közös 
szívügyünk a dem ográfia, több 
konferencián  v a llo ttunk  azo
nos nézetet a m agyar népese
dési helyzet m egítélésében. 
Együtt szerveztük m eg a M a
gyar S ta tisz tika i T ársaságot, 
am elynek elnökéül engem  vá
laszto ttak  m eg és a  D em ográ
fiai Szakosztályt, m elynek An
dorka professzor az elnöke. 
T isztelem  közéleti tevékenysé
gét is. T erm észetét ism erem , 
elkötelezettségét, hum ánus fel
fogását, ügybuzgalm át nagyra 
tartom . Velem kapcsolatban 
négyszem közt é s  nyilvánosan 
is b izalm ának  ado tt hangot, ez 
a legnagyobb rem ényekre  jo
gosít. Eddig szakm ai és b a rá 
ti  kapcsolat volt közöttünk, 
am i m ost kezdődik, az m unka- 
kapcsolat lesz. K ét év m úlva 
m eg tudom  m ajd  m ondani, 
hogy m ilyen volt.

M. G.

„Ma még használati utasítás 
kell az egyetemhez”

Forgó Ferenc

kapcsolatban pedig arról van 
szó, hogy szakm ánk, a kvanti
ta tív  módszertan megfelelően 
képviselve legyen.

— Mik ön szerint a legfon
tosabb tennivalók?

— Szervezeti tekin tetben még 
m indig nagy a zagyvaság az 
egyetemen, ez volt az eddigi 
reform ok leggyengébb pontja. 
Begyepesedett, megcsontoso
dott szervezet alakult itt ki, 
ami időnként a haladás gátja 
és állandó potenciális veszély- 
forrás. Nemzetközi kapcsola
tainkban pedig kommunikációs 
nehézségeket okoz. K ülföldi

partnereinknek  többnyire hasz
nálati u tas ítást kell adni az 
egyetemhez.

Meg kellene állítani, vissza 
kellene fordítani a hallgatói és 
oktatói m unkam orál leépülését. 
Ennek most számos jelét lá t
ju k : a hallgatók az erőfeszíté
sek m inim alizálására töreksze
nek, állandó nyom ást fejtenek 
ki a követelm ények liberalizá
lása irányában. A nyugati 
egyetemekhez képest például 
elképesztő itt az utóvizsgázásl 
lehetőség, úgy tűnik, itt a d iá
kok és a tanárok között folyó 
v izsgatortúrák  a lko tják  az 
egyetem lényegét, a fe
szült, vizsgacentrikus légkör
ben aztán elszabadulnak az in
dulatok. sok a  csalás, ta n á r
nak, d iáknak egyaránt rossz a 
szájíze.

El kellene érni, hogy a ta n 
székeknek legyen lehetőségük 
nagytudású tanárok  m egszer
zésére és m egtartására. Jelen
leg minden vezető örökös 
problém ája a jó m unkatársak  
m egtartása, ú jabbak  idecsá- 
bításáról m ár nem  is á l
modunk. Ez elsősorban pénz
kérdés, de jobb egyetemi 
légkör is kellene ahhoz, hogy 
ez a  helyzet megváltozzon. 
Ahhoz, hogy az oktatók 
két legfontosabb feladatuk

ra , a tudom ányos m u n k ára  és 
az ok ta tásra  koncen trá lhassa
nak, m inden egyéb p roblém át 
h á tté rb e  kellene szorítani. 
Ehelyett m ost a vezetőket épp 
ezeknek az egyéb tennivalóik
nak  az ő rü lt m ennyisége őrli 
föl.

Nagyon szeretném , ha  m eg
valósulna az egyetem i közte
herviselés; ha polgárjogot 
nyerne az a  rendszer, am iben 
a vezetők m egbízatásuk le já r
tával, m egbecsüléstől övezve, 
m egrázkódtatás nélkül vissza
térhetnének  és v issza térnének  
tanszéki tá rsa ik  közé, hogy 
ezzel m egvalósuljon a  n o r
m ális fluktuáció. Senki v á l
lán ne legyen életfogytig ta r tó  
teh e r a vezetői m egbízatás, il
letve senki se lehessen vezető
kén t életfogytig teher a kö r
nyezetén.

Jó  lenne, ha az egyetem  visz- 
szakapná a tudom ányos m inő
sítés fölötti ellenőrzést, hogy 
ne rosszízű púlyázgatások to r
zítsák a pályafutást, hanem  az 
egész tudom ányos pályafu tás 
mérlegelésével Itt, az egyete
men szerezzen valaki docensi, 
egyetemi tanári cím et.

-— Milyen nehézségekre, 
konflik tusokra , patthelyze tek
re számit az egyetemi tanács
ban?

—  Ne ad junk  ö tleteket! H át
ha m aguktól nem ju t eszükbe 
az em bereknek, hogy m iként 
lehet m egfúrni dolgokat.

I b |.
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naP* megélhetési gondok szétverik 
az egyetem mítoszát”

Veress József rektorhelyettesi céljairól

„Pénzt és létszámot oda, 
ahol a legtöbb munkát végzik"

— Hogyan faste'ne az az 
cgyetein júniusban, amiben 
szívesen vállalnád a vezetői 
funkciót további két évre?

— Nos, egy nagyon komoly 
m unkával töltött, érdekkonf
lik tusokkal' terhelt év u tán  
e'őször is sokkal jobban sze
lektálnánk a hozzánk érkező, 
egvébként örvendetesen szép
szám ú külföldi együttm űkö
dési a ján la t között.

Veress Józsefet, a gazdaságpo
litika tanszék vezetőjét kérte 
fel a rektor egyik helyetteséül.
Terveiről, feladatairól kérdez

tük.
— Nem titok, hogy egy évre 

válla ltad  a m egbízatást. Csak 
akko r folytatod tovább a rek- 
tó rhelyettesi m unkát, ha a 
következő időszakban gyöke
res változások kezdődnek az 
egyetemen.

— A m ikor valószínűvé vált
hogy A ndorka Ruaolf lesz a 
rek to r, bará ti beszélgetésen 
m egkérdezte tőlem, válla l
nám -e  ezt a  funkciót. E rre  ak 
kor gyakorlatilag  nem et 
m ondtam . Több hasonló be
szélgetés u tán  változtattam  
meg az álláspontom at. B elát
tam , hogy a  rek tornak  nem  a 
változások megkezdése után, 
hanem  éppen beindításukhoz 
lehet szüksége rám . Tanszéki 
kollégáim , néhány, az egyete
m en dolgozó barátóm  is a rra  
biztato tt, hogy válla ljam  el ezt 
az egyetem i közszolgálatot. De 
fontosak voltak. K erékgyártó 
György n é  és Csáki Csaba rá 
beszélő szavai is. Veress József

Nem fogadnánk el minden kapcsolatépítési ajánlatot
csak azért, m ert kevés a pén
zünk. A m iből tudom ányosan 
nem  p ro fitá lha tunk , az t el kell 
u tasítanunk . M ásrészt ezek a 
kapcsolatok sok m unkát igé
nyelnek , am it ésszerűen és 
igazságosan kell m egoszta
nunk. M a például jó  páran  
vannak  olyanok, akik relatíve 
sok külföldi vendéget fogadnak

ahhoz képest, hogy m ilyen ke
veset utaznak.

Júniusig  meg kell kezdődnie 
a  Gazdasági Igazgatóság á tv i
lágításának. Nem arró l van 
szó. hogy az o tt dolgozók a l
kalm atlanok a fe ladatuk el
végzésére, hanem  arró l, hogy 
a  jelenlegi anyagi helyzetben

számos eddigi igényt nem lehet kielégíteni
az egyetem en, világosan látni 
kell, m iből m ire ju t pénzünk 
és m ire  nem.
, Nem adm in isz tra tív  úton, de 

'össze kell fogni az egyetemen 
azokat az  a lapkutatásokat, 
a m ik  egy jó színvonalú  PhD. 
képzés. - bázisát ,■ je lenthetik .
M eg kell ta lá ln i "az  egyetemij- ■- í.,rS
r veszélyeztetve érzi a jhelyét,

rázsát, mítoszát, am i ide vonz- 
ha thá  őket, szétverik az  itt 
dolgozók napi pénzkereseti 
gondjai!

— Mi a  hatáskörök? „Ki áll 
fölötted”, és „ki tartozik 
a lád” ?

Engem

valaki egyszer „plebejus jellegű” embernek nevezett.
Elfogadom ezt a titulust. Nem 
igazán érdekel, kinek mi a be
osztása. így aztán  lehet vala
ki a „felettesem ”, ha annak 
ta r tja  magát, „alárendeltjeim ” 
viszont nem  lesznek.

Az egyetemi vezetés m un
kam egosztását a beszélgeté
sünk után i napokban tisztáz
zuk. így most arró l beszélnék, 
m it szeretnék, illetve m it nem 
szeretnék csinálni. Ezekben a 
dolgokban egyébként lényegé
ben egyetértettünk a rektorral.

Nem akarok foglalkozni a 
nemzetközi ügyekkel. Ugyan
is meg akarom  ta rtan i az ó rá
im at, illetve az átalakítások, 
am iket fontosak tartok, azt 
igénylik, hogy itthon legyek. 
Nem szeretném  azt sem, ha az 
a vád érne, hogy én utazom el 
az egyetem valutakeretét.

Fel akarom  vállalni viszont 
az egyetemen folyó tudom á
nyos m unka segítését. Számos 
olyan

figyelemre méltó kutatási eredmény születik a tanszékeken,
egyénileg és team m unkában, 
am iknek nincs megfelelő el
ismertségüli, publicitásuk a 
hazai tudományos életben.

A ndorka Rudolf engem b í
zott meg az egyetem oktatási 
egységeinek szervezeti á ta lak í
tásával kapcsolatos döntések

előkészítésével. Ezt elvállal
tam .

Végül az egyetem gazdálko
dásáról. Ügy vélem, ez közös 
vezetői feladat, amíg nem 
sikerül ta lá lnunk egy jó fő
titkárt. Ezen a terü leten  vál
ságjelek m utatkoznak,

a pénzszűke már az egyetem alapvető működését veszélyez
teti,

ráadásu l ez a m unka teljes 
em bert igényel. E két körü l
mény indokolja, hogy m ind
annyiunknak  részt kell vállal
nunk a gazdálkodással kapcso
latos döntések m eghozatalá
ból.

— Nem félsz attól, hogy 
most, hogy vezető lettél, sokan 
eltávolodnak tőled azok közül, 
ak ik  „mezei oktatóként” szim 

patizáltak  veled, ak ik  kedvel
tek téged?

— De, félek, ö rü lnék , ha 
egy év m úlva kiderülne, hogy 
csak részben volt m egalapo
zott ez az aggodalmam. Igyek
szem úgy beosztani az időmet, 
hogy minden oktató és hallga
tó kollégám rendelkezésére 
állhassak, ak ik  valam ilyen 
ügyben keresnek.

K. S.
oktatók konszenzusát ez ügy- . 
ben, ez alapfeltétele annak, 
hogy nemzetközileg elfogadott, 
e lism tit tudom ányos igényű 
posztgraduális képzést nyú jt
sunk.

A legkényesebb kérdés ta 
lár, a  szervezeti átalakítás 
ügye. M indannyiunkat érin t 
ez, és artiihf v a lak i.

Tóth Tamás, a külgazdasá
gi tanszék vezetője:

— A gazdálkodási karon 
választottak egyetemi tanács
taggá. Ennek megfelelően 
m indenképpen tám ogatnom 
kell azokat a döntéseket, am e
lyek a korszerű m enedzser- 
képzés megerősödését segítik.

Képviselni fogom azt az el
vet is, hogy a hallgatókat 
egyaránt fel kell készíteni el
ső m unkahelyükre és későb
bi vezetői szerepükre is. Ha 
aránytalanul nagy súlyt kap 
az adm inisztratív, technikai 
készségek átadása, am ire első 
munkahelyeiken van szüksé
gük a közgazdászoknak, ez 
megnehezíti későbbi vezető
vé válásukat. Amennyiben 
viszont ezek rovására csak a 
menedzsment stratégiai prob
lém áinak megoldására készít
jük  fel őket, m egintcsak meg
nehezülhet karrierjük , hiszen 
így bizonytalanná válik el
helyezkedésük, nem tudnak  
beilleszkedni a vállalatok éle
tébe. Meg kell találni e két
fa jta  felkészítés jó arányát.

Ügy vélem, az erőforrásokat 
az oktatási-kutatási feladatok
nak megfelelően kell eloszta
ni. Támogatni fogom az egye
temi tanácsban, hogy a pénz- 
és létszám keretek azokra a 
helyekre kerüljenek, ahol a 
legtöbb m unkát végzik kollé
gáink.

A tárgystruk túrával kapcso
latban, m int m arketinges azt 
m ondhatom, hogy ezt a piaci 
igények alapján kell kialakí
tani. Ki kell elégíteni azokat a 
hallgatói igényeket, am iket az 
aktuális divat diktál, ugyan
akkor értelm es oktatói befo
lyásolással — nem adm iniszt
ratív  kényszerrel — meg kell 
győznünk a d iákokat arról,

hogy érdemes hosszú távra te r
vezniük, meg kell alapozniuk 
sikereiket. Például napjaink
ban biztos sokan szívesen 
specializálódnának privatizáci-

Tóth Tamás

ós problém ákra. Ez a követ
kező néhány évben tényleg 
sokat ígér. Mégsem lenne cél
szerű, ha a d iákjaink több
sége kizárólag erre a kérdés
körre  fo rdítaná felkészülési 
idejét.

Az egyik konkrétabb célom 
annak tisztázása, hogy kinek 
a kötelessége, feladata a hall
gatók konkrét technikai kér
déseinek megválaszolása. Sze
retném , hogy ha a nyugati 
egyetemekhez hasonlóan ná
lunk is meghonosodna az a 
rendszer, hogy a diákok ke
zükbe kapnak egy pontos tá 
jékoztatót a tárgyakról, a vá
lasztási lehetőségekről és m in
den egyéb részletkérdésről, 
ami érdekelheti őket. Ebben 
az ügyben minél előbb lép
nünk kell.

k.

hajlam ossá  viliik a rra , hogy 
e lto lja  m agától ezt a  prob lé
m át, igyekezzen elkerü ln i az  
ilyen jellegű változtatásokat. 
Egy év a la tt  eldől, hogy csak 
nagyon lassú, a környezetünk 
Változása m iatt fokozatosan 
H atástalanná váló lépéseket 
teszünk ezen a  téren , vagy az 
egyetem i közösség válla lja  a 
ha tá rozo tt á ta laku lásokkal já 
ró konflik tusokat. A magam 
részéről ezt az utóbbi megol
dást tám ogatom . Nem érezném  
s z ín é 'y e s  vereségnek, ha nem 
ez az irányzat győzne, de nem  
válla’n tk  vezető szerepet egy 
olyan egyetem en, ahol a  je 
lenlegi állapotok lényegében

változatlanul fennm aradná
nak.

További fontos célom, hogy 
a hallgatóság és az oktatók 
között jól működő csatornákon 
át, folyamatos, ny ílt értelm es 
párbeszéd alakuljon ki. Egyen
rangú felek kom m unikációjá
ra gondolok, melynek segítsé
gével föloldhatók a  konflik tu
sok m ielőtt káoszhoz vezetné
nek.

Végül egy év m úlva rem é
lem nyilvánosan nagyobb e l
ism erésben részesül az egye
tem főKént f atal és középko
rú oktatókból álló húzóereje.

— K onkrétabban?
— Jónéhány olyan oktatónk 

van. aki tudása alapján

a világ bármely egyetemén megállná a helyét.

R ájuk  alapozódhat a jövő. A 
három  bizottság anyaga csak 
a  fölzárkózás legfontosabb fel
té te le it fogalm azta meg. Arni 
ezen túl van, a  kilencvenes 
évek m ásodik felének egyete-

Kerékgyártő Györgyné, _ a 
statisztika tanszék oktatója, 
az alapozó képzés dékánja:

— H add kezdjem  a válasz
tásoknál: szerintem  nagyon 
dem okratikus volt az előké
szítés, s ennek eredm ényekép
pen az egyetemi tanács tagjai
élvezik az oktatók nagy részé
nek bizalm át. E rre a bizalom 
ra  azonban m ostantól a m un
kánkkal is rá  kell szolgál
nunk. Ez a  testü let alkalm as 
a rra , hogy az egyetem fejlesz
tésével kapcsolatban meghoz
za a szükséges döntéseket és 
m egadja  a szem pontokat a 
működéshez.

R endkívül komoly feladatok 
á llnak  előttünk. Bizonyos kér
désekben nagyon alapos vizs
gálódás, az oktatók vélem é
nyének m egism erése u tán le
het csak terveket, készíteni, 
döntéseket hozni. Nagyobb té 
m ák áttek in tésére , részletes 
elem zés készítésére m unkabi
zottságok m egalakítását ta r 
tom célszerűnek, am ikben it
teni oktatóinkon kívül külső 
szakem berek részvételét is in
dokoltnak tartom . Az 'egyete
mi tanács elé ilyen előkészí
tés u tán  kellene a javaslatok
nak  kerü ln iük . Én is szívesen

me, term észetszerűleg ezeknek 
a kollégáinknak a m unkája 
nyomán épülhet fel. U gyanak
kor a jelenlegi feltételek kö
zött nem  tud juk  m egtartan i a 
legjobbjaikat. A z egyetem va-

„Legsürgősebb az oktatási koncepció véglegesítése”
Hrubos Ildikó, a szociológia 

tanszék oktatója, az általános 
társadalómfíidömányl'' Kár' ‘35- 
kán ja:

— Véleményem szerint a 
változtatásokra irányuló dön
tések előtt kom oly helyzetér
tékelésre van szükség. Ezt 
nem  szabad, nem lehet m eg
spórolni. Ha nem tud juk  v ilá
gosan m egállapítani, hogy egy 
nem kielégítő állapotnak, egy 
intézm ény nem kellő funk
cionálásának mi az oka, ak 
kor az esedékes változtatás 
eredm énye is kétséges. Lehet 
ugyanis, hogy a problém ákkal 
terhes m űködés oka a hibás 
koncepció, a nem koherens 
elvi elgondolás, de az is le
het, hogy a külső-belső fel
tételek akadályozzák a külön
ben helyes koncepció m egva
lósítását. Ma úgy látom, hogy 
a m i esetünkben, az 1985-től 
meginduló reform  esetében az 
történt, hogy egy alapvetően  
helyes, m odern és koherens 
elgondolást a környezeti fe lté 
telek nem  kellő figyelem bevé
telével, esetenként annak el
lenére veze ttünk  be. Ez okoz
ta  a bevezetés u tán a rend-

„Megosztottságra nem számitok"
részt vennék ilyen m unkában. 
V álasztott egyetem itanács
tagként kötelességem is meg
ism erni az oktatók vélem é
nyét a lehető legszélesebb 
körben. K apcsolataim  élők a 
kollegáim mal, ehhez nincs 
szükség form ális keretekre. 
S a já t tanszékem et fontos és 
jó há ttérnek  érzem magam 
mögött, kritikusan, élesen, fé
sületlenül fogalmaznak, kér
deznek, s ha van olyan nap, 
hogy nincs időm átm enni, 
m áris hiányzik a velük való 
szembesülés. ...

A hangsúlyt én a közeljö
vőt illetően a minőségre te
szem. A tananyagfejlesztés el
ső hullám ának vége, az ok ta
tásban is jelentős tapasztala
taink vannak. Nem kétséges 
szám om ra, hogy most ezek 
elem zésére tám aszkodva a 
színvonalat kell javítanunk. 
Hiszen a legígéretesebb el
képzelést, a legjobb tananya
got is agyonvághatja, ha 
rossz kivitelezésű a íeSV^>  
elhibázott a számonkérési 
rendszer vagy hibás az ok
tatásszervezés. .

Kerékgyártó Györgyné
Az lenne jó, ha a legfonto

sabb nem a számonkéréssel 
kapcsolatos kötélhúzás lenne, 
nem ebből visszafelé, leveze
téssel ju tnánk  el az oktatásig, 
hanem  eleve az lenne a lé
nyeg. U gyanakkor term észe
tesen fontos a számonkérési 
rendszer továbbfejlesztése is.

D öntéseket kell hoznunk a 
hallgatói létszámról is. Az én 
álláspontom  szerint sok hall
gatót kei! felvenni, de ehhez 
az in fra stru k tú ra  fejlesztése

szer „csikorgását”, egyes vo
natkozásokban diszfunkcioná- 
lis "m űködését.'J Szam om ra ez 
komoly tanulsággal já rt. Csak 
a feltételek, az induló állapot 
alapos ism eretében szabad el
dönteni, hogy m it és milyen 
módon változtatunk. Ennek 
hiányában egy m egújított, ta 
lán  ugyancsak helyes koncep
ció a megvalósítás során az 
előbbihez hasonlóan ugyan
csak gellert kaphat.

Más jellegű, inkább a ve
zetési módszereket illető ta 
nulság számomra, hogy egy 
gyökeres változtatás akkor 
szám ítha t sikerre, ha azt az 
é rin te tt személyekkel (adott 
esetben az egyetem i okta tók
kal, egyéb dolgozókkal és 
hallgatókkal) el tud juk  fogad
tatni. Ehhez a nyilvánosság és 
a folyamatos kom m unikáció 
szolgálhat eszközül. Ügy gon
dolom, hogy a nyilvánosság 
tekintetében alapvetően ko
rábban is jók voltak a felté
telek (aki tényleg akarta , az 
hozzájutott a  hivatalos csa
tornákon is minden lényeges 
információhoz), a kom m uni
káció viszont nem  volt kielé
gítő. Nem elég lehetőséget ad-

elengedhetetlen. Á t kell gon
dolni a felvételi rendszerün
ket is. A soros képzést nap
pali tagozaton és m unka m el
letti képzésben is komolyan 
átgondolandónak tartom , s 
ezzel összefügg az is, hogy a 
főiskolákkal való kapcsolata
inkat is felül kell vizsgál
nunk.

Nem szám ítok konfliktusok
ra, nem tervezek nagy vitá
kat. Nem szeretem  a kiélezett 
helyzeteket. A konfliktusokat 
csírájukban kell tudni kezel
ni, nem szabad m egvárni a 
helyzet kiéleződését. Menet 
közben tisztázni lehet sok
m indent, körültekintéssel _ el 
lehet kerülni az összetűzése
ket a  szisztem atikus m unká
ban és a szakm ai kom peten
ciában látom a sikeres m un
ka kulcsát. Különböző véle
mények lesznek, bizonyos 
problém ákat minden bizony
nyál m ásként súlyoznak a ta 
nács tagjai, de frakciók, fron t
vonalak, szisztem atikus meg
osztottság szerintem  nem vár
ható. Bizakodó vagyok. A 88 
—89-es reform  nagyon érté
kes volt és a most tervezett 
változások jó keretet terem 
tenek m ajd  a színvonalas 
m unkához. m. g.

■
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Hrubos Ildikó

ni a hozzászólásra, a v itára 
még az sem elég, ha ezt ké
rik  is a vezetők, vezető testü 
letek. Folyam atosan kapcsola
tot kell ta rtan i az egyes ok
tatási és más egységekkel, sok 
szem élyes konzultáció, form á
lis és félig  form ális beszélge
tés szükséges ahhoz, hogy 
m egnyerjünk egy ügynek sze
mélyeket és közösségeket. Ez 
term észetesen rendkívül Idő
igényes, de ugyancsak nem 
spórolható meg.

Az új egyetemi tanácstól 
azt várom , hogy nagyon meg

fontoltan, a nem tárgyszerű 
szem pontokat mellőzve fog 
dolgozni, és ebben a tanév
ben kialakítja az oktatás és a 
m űködés új, most m ár vi
szonylagos stabilitást, egyben 
a kellő rugalm asságot ígérő 
rend jé t és a megvalósításhoz 
szükséges feltételeket. A  leg
sürgősebbnek az oktatási kon
cepció véglegesítését tartom, 
mégpedig a teljes rendszert fi
gyelembe véve, a  posztgradu
ális képzés különböző form ái
val bezárólag. A z 1992/93-as 
tanévet úgy kell elindítani, 
hogy az alapvető vonásaiban 
készen álljon a teljes tanterv. 
Ehhez hasonlóan sürgős fe la 
dat a Szervezeti és Működési 
Szabályzat, valam int a Tanul
m ányi és Vizsgaszabályzat k i
dolgozása és elfogadása. Ma 
— jórészt az elm últ időszak 
bizonytalanságai m iatt — ek
lektikus, elavult, toldozott- 
foldozott, hiányos szabályok 
szerint működünk, s ez az 
állapot tovább nem tartható.

Az új egyetemi tanács tag
ja it régről és személyesen is
merem, legtöbbjükkel szoros 
m unkakapcsolatban voltam az 
elm últ évek során. Ennek 
alapján úgy gondolom, hogy 
ez a személyi összetétel igen 
jó feltételeket ígér a konst
ruktív , felelősségteljes m unká
hoz.

m.

Nyári tábor
Az idén  ú jra  m eg re n d e zé s re  k e 

rü l  a  szakko llég iiim ok  im m á r h a 
g y o m án y o sn ak  szám ító  n y á r i  ta 
lá lk o zó ja , a h o v á  a szervezők  sze
re te tte l v á rn a k  m in d en  é rd ek lő d ő t. 
N em  m in d e n n a p i p ro g ram o k b a n  
leh e t ré szü k . A szervező  k o llé g iu 
m ok  s a já t  s za k te rü le tü k k e l k a p 
cso la to s  té m ák b an  e lő a d áso k a t 
sze rv ezn ek , lesznek  k o n c e r te k
(V aszlavik  G azem ber L ászló , Rés), 
film v etítés , tá b o rtű z , tán ch áz ,
sp o rt, k iá llítá s , egyszóval M IN 
DEN. K özben te rm észe te sen  a  tá 
b o r  leh e tő ség e t n y ú j t  a  s zak k o llé 
g ium ok  k özö tti k a p cso la to k  e rő s í
té sé re  is.

VÁLOGATÁS 
AZ ELŐADÁSOKBÓL!

Az an tiszem itizm u s  tö r té n e te  és 
je len e  (K ovács A n d rá s, K ende  T a 
m ás. B a ro tá n y i Z o ltán ) , Szécheny i 
S zakko llég ium .

V álla lkozások  tá m o g a tása  és v á l
la lk o zási leh e tő ség ek  (B akonyi 
Éva, B’na l B’R lth a la p ítv án y ) . V ál
la lkozó i S zakko llég ium .

„ H o n n an  — hová**. S zem pontok  
a m a g y a r  re n d sze rv á ltá s  é rte lm e 
zéséhez (B ay er Jó zse f).

Az a lk o tm á n v b írá sk o d á s  (H alm ai 
G ábor, P o k o l B éla, Szabó  A n d rás,

H olló A n d rá s) , B lbó S zakko llé 
g ium , E gri T K  SZK.

P lu ra lizm u s  a  filozófiában  (V aj
d a  M ihály), E gri TK SZK.

V allás, tá rsad a lo m , p o litik a  
(T om ka M ik lós), S zen t Ignác  Szak- 
k o llég iu m .

P o lg á ro so d ási a l te rn a tív á k  M a
g y a ro rszág o n  (B enda G yu la , J u 
h ász  P ál, M iszlivetz F e ren c ), N é
m e th  László Szakko llég ium .

P r iv a tizác ió  é s  tá rsad a lm i h a tá 
sa i (G ulácsl G ábor, Lengyel Lász
ló, U rb án  L ászló ), R ajk  S zak k o llé 
g ium .

A tá b o r  1991. szep tem b er 5—8-ig 
k e rü l m e g ren d ezésre  a z án k a l 
G y e rm ek ü d ü lő  C en tru m b an . Rész
v é te li d íj s z em é ly en k én t 500 fo rin t. 
A ta lá lk o zó  k ö ltség e ih ez  a  Soros 
A lap ítv án y  h o zzá já ru l.

A SZERVEZŐ 
SZAKKOLLÉGIUM OK í

ELTE B ibó Is tván  Szk., Egri TK 
Szk., EVK, N ém eth  László Szk., 
R ajk  László Szk., S zéchenyi Is tv án  
Szk., S zen t Ignác  K ollégium . TEK.

A tá b o r  szervezői szerefe tte l v á r
já k  az o rszág  ö sszes szak k o llég iu 
m á n a k  ta g la it ,  v a lam in t m in d azo 
k a t  az  e g y e tem is tá k a t, eev e tem i 
o k ta tó k a t, fő isk o láso k a t, a k ik e t é r 
d ek e l a  m a g y a ro rszág i szak k o llé 
g iu m i m ozgalom  je le n e  és m ú ltja .



Szintézisre van szükség!
Zalai Ernő, a Makrotervezési 
és Modellezési Intézet igazga

tója, egyetemi tanácstag.
— M int az egyetem egyik 

vezetője, pozíciómnál fogva 
h a t évig egy egyetemi politi
ka, egy egyetemi koncepció 
kialakításában jelentős szere
pet töltöttem be. Kétségtelen 
jelentős változás az, amikor az 
em ber m ajd kívülről nézi 
ugyanezeket a  folyamatokat, 
hogy hogy fognak menni. 
Hangsúlyozni szeretném, ez a 
hat év számomra kemény hat 
év volt, de úgy gondolom, 
hogy ez idő ala tt igazából csak 
bizonyos változások elindításá
ról beszélhetünk. Soha nem 
hittem  egy percig sem, hogy 
am it az első menetben kialakí
tottunk, ezt kell megmerevíte
ni és ez lesz majd a  pálya, 
amelyen az egyetemnek hosszú 
éveken keresztül futni kell. 
Sok szempontból nagyon sze
rencsésnek is tartom  azt, hogy 
a -hat év után  most friss, új 
erők veszik á t a  munkát. Kell 
a  frissesség és lelkesedés ah
hoz, hogy ezeket a folyamato
kat valaki valóban alaposan,

Ernő

tüzetesen átgondolva és odafi
gyelve menedzselje. Egyébként 
erre is igaz az a mondás: a 
több szem többet lát, ú j szem 
m ást lát. M ert azért öt évvel 
ezelőtt mások voltak az adott
ságok, és a helyzet az egyete
men belül és kív’ül is, és most 
megint mások. Tehát m inden
képpen

indokoltnak tartom  a folyamatos felülvizsgálatát

m indannak ami eddig történt.
Ami nálunk az elmúlt évben 

szerencsétlenül alakult, azaz, 
hogy a szakértői, értékelő 
munka az egyszermind döntés
hozói jogokat is vindikált m a
gának. Ügy alakult a helyzet, 
hogy a bizottságok és a kül
döttértekezlet nemcsak, m int 
szakértői, értékelőbizottságok 
működtek, hanem m int egy
fajta  döntéshozó testület is. 
Ez egy egészségtelen, értelm et

len keveredés volt és itt kere
sendő az elm últ évben kelet
kezett alapvető problém ák 
gyökere. Döntést az a rra  h iva
tott testületnek kell hozni és 
ez a testület felelősségére is 
vonható. Éppen ezért nekem 
az alapállásom — és ez eltér
het mások véleményétől gon
dolom —, hogy mindazok az 
állásfoglalások, amelyek a kül
döttértekezleten megfogalma
zódtak, azok

csak m int erőteljes ajánlások értelm ezendők

az új vezetés — beleértve az 
egyetemi tanács — szám ára 
is. És most kell elkezdeni a 
döntéshozói m unkát, amelyik 
ezeknek az elemzéseknek és 
állásfoglalásoknak, meg más 
szempontoknak u figyelembe
vételével, végül is k ialakítja 
az egyetemi vezetés stratégiá

ját. Abban biztos vagyok, m ert 
m ár a küldöttértekezlet ha tá
rozatai is ezt jelezték, hogy ez 
a stratégia fő elem eit tekintve, 
nem lesz alapvetően különbö
ző a ttó l a stratégiától, am it mi 
követtünk megfogalmazva, 
vagy megfogalm azatlanul. És 
ha ez igaz, akkor ez

meg fogja könnyíteni az én szerepemet

és az én váltásom at is. Mindez 
természetesen nem zárja ki azt, 
hogy egyes részletkérdésekben, 
hangsúlyokban, vagy rangso
rolásban ne lehetnének kü
lönbségek és ez természetes is, 
de ezek alárendeltek a fő s tra 
tégiát tekintve.

Hogy k it fogok képviselni 
az egyetemi tanácsban? Ha 
egyetlen szóval kell megvála
szolnom azt mondom az egye
temet. Az egyetem általam  
vélt, fölfogott érdekeit. Ez per
sze egy nagyon tág kategória. 
Nyilvánvaló, hogy amire erő
teljesen koncentrálni fogok 
egyetemi szinten, azok a te 
rületek lesznek, amelyekkel 
eddig is foglalkoztam. Ezek kö
zött is hangsúlyozottan a tan 

terv  koncepcionális kérdései
vel, az oktatás tan terv i stru k 
tú rá jának  és a szerveződésé
nek, tehát a filozófiájának kér
déseivel. Ezen a terü leten  az 
én álláspontom  változatlanul 
ugyanaz, am it egyébként az el
ső küldöttértekezleten m eg
próbáltam  kifejteni, hogy a je 
lenlegi tanterv  és a bizottsá
gok által vázolt tanterv i elkép
zelés szintézisére van szükség 
és nem egyfajta rosszízű kom p
rom isszumára. Hiszek benne 
és bízom benne, hogy józanul 
és objektiven tudunk beszélni 
most m ár a szintézis lehetséges 
formáiról.

Tulajdonképpen azt hiszem 
két-három  alapvető kérdésről 
van szó mindössze,

ahol m arkánsan eltérnek a nézetek

(az egyetem, m int kutató-ok
tató intézmény; az úgynevezett 
elitképzés és a tömegképzés vi
szonya; az ehhez szorosan kap
csolódó kétszintűség kérdése; 
és mindehhez az okleveles köz
gazdász diplomát adó képzés 
és a m unka utáni továbbkép

zés viszonya egymáshoz, bele
értve a doktori típusú képzést, 
vezetőképzést és így tovább). 
Röviden ezt fogom képviselni 
az egyetemi tanácson, a  szin
téziskeresést és -m egtalálást, 
m ert ez a kulcsa az egyetem 
jövőjének. Ha ezt nem ta lá l

juk meg, akkor belső és külső 
emigráció fog bekövetkezni. 
Pont a legjobb erők fogják az 
egyetemet elhagyni. Vagy az 
egyetemi közélettől elfordul
nak és másfelé keresnek bol
dogulást, miközben itt m arad
nak az egyetemen. Ezt értem 
én belső emigrációnk alatt.

De képviselni fogom az

egyetemi tanácsban az eddig 
végzett m unkám  másik fő te
rületét, a  nemzetközi kapcso
latokat. ami jelentősen kötő
dött személyekhez, Csáki Csa
bához, illetve az én szemé
lyemhez. Én itt hangsúlyozni 
szeretném, hogy nem  m agun
kat, m int személyeket akarom 
kiemelni. Csupán arró l van 
szó, hogy

az intézményközi kapcsolatok is a személyek közötti 
bizalomra épülnek,

am it nekünk sikerü lt nagyon 
széles körben képviselni. En
nek a személyes kötődésnek, 
amely egy általános tapasztalat 
közism ertnek kellene lennie. 
Ezen a terü leten  nyilván az el
ső időben várhatóan lesznek 
kisebb, nagyobb nehézségek. 
Én egyfajta lelkiism ereti köte
lességemnek is érzem, hogy az 
új vezetést segítsem  és tám o
gassam ezeknek a nehézségek
nek az áthidalásában, de csak 
addig a m értékig, am íg ezt ők 
igénylik és nem egyfajta be
avatkozásnak vagy netán „ha
talom átm entésnek” fogják fel. 
Az új rek torral, A ndorka R u
dolffal, és Forgács Csabával e 
te rü le t jövőbeni vezetőjével is 
többször beszélgettünk ezekről 
a kérdésekről. S m indezekből 
arra  következtetek, hogy eze
ken a területeken harm oniku
sán együtt fogunk m űködni az 
átm enet időszakában szorosab

ban, és később a dolgok logi
kája szerinti m értékben.

i t t  kell em lítést tennem  a r
ról is, hogy az elm últ egy év 
során jelentős erőfeszítéseket 
tettem  arra, hogy a nemzetközi 
kapcsolatok szervezeti rendje, 
működési módja, személyi és 
technikai feltételei hozzáiga
zodjanak a nemzetközi nor
m ákhoz és a volum enében és 
minőségében jelentősen meg
változott feltételekhez. Ezen
kívül külső szakértők segít
ségét is igénybe véve az egész 
terü letet átvilágítva egy rész
letes javaslat készült a nem 
zetközi kapcsolatok szerveze
tére, ügyrendjére, m unkaköri 
leírására, pénzügyi rendjére 
vonatkozóan. Ezt a  tervet az 
új vezetésre hagyományozom.

És végül képviselni fogom 
eddigi m unkám  harm adik  te
rületét, am i a tudományos 
m unkára terjed  ki.

I tt országos és

nemzetközi alapítványok adhatnak  pénzforrásokat 
a kutatóm unkához.

Jelentős előrelépésre a szer
vezet tudom ányos u tánpó t
lásképzés terü letén  szám ít
hatunk , a doktori az or
szágos A theneum  bizott
ság elképzeléseivel. Irány ítá 
som m al az egyetemen is lé tre 
jö tt egy kis A theneum  előké
szítő bizottság. Ebben az egye
temi kar<!>k vélem ényét is fi
gyelembe véve, illetve a  p a rt

nerintézm ények és más egye
tem ek, valam in t az akadém iai 
intézetek vezetőivel konzultál
va k ialak íto ttunk  egy szándék- 
nyilatkozatot. Innentől kezd
ve most m ár a részletes 
ta rta lm i kérdések m egvita
tása, kim unkálása jön, hogy 
jövő ősztől beindulhasson a 
szervezett tudományos u tán 
pótlásképzés. H. E.

Azonos a cé l!
Rostoványi Zsolt a nem zet

közi kapcsolatok tanszékveze
tő oktatója, egyetemi tanács- 
tag.

— Számomra m egtisztelte- 
tés volt, hogy bizalm at élvez
tem a kar oktatói részéről és 
tag ja  lehettem  az egyetemi ta 
nácsnak. öröm m el vállaltam  
ezt a funkciót, m ert azt h i
szem, hogy a következő idő
szakban nagyon fontos fe lada
tok hárulnak az egyetemi ta 
nácsra. Ez egy elég nehéz idő
szaknak ígérkezik az egyetern 
életében, hiszen i t t  alapvető

Mi ez az óriási szembenállás?”í j

H orváth Istvánné az általános 
társadalom tudom ányt karról 
került az egyetemi tanácsba:

— Ez az egyetemi tanács 
m erőben más, m in t az eddi
giek: ez nem  érdekvédelm i 
testület, így aztán n ekü n k  sem  
saját tanszékünket, karunkat 
kell képviselnünk benne, ha
nem  az egyetem  átfogó irányí
tását kell megoldanunk.

Nagyon örülök annak, hogy 
Veress József le tt az új rek to r
helyettes. Az ő eltökéltsége, 
elszántsága, s ezekkel párosuló 
higgadtsága biztosíték arra , 
hogy változások biztosan lesz
nek. U gyanakkor jó, hogy 
m egm aradt K upcsik József 
rektorhelyettesi pozíciója, így 
nincs törés a m unkában.

A nnak idején a Zalai-b izott
ságnak voltam  tagja, most 
meg a C hikán-bizottságnak, s 
ennek alapján  őszintén szólva 
nem  értem , m i ez az óriási 
szembenállás Zalai Ernő és 
Chikán A ttila  között, hiszen a 
bizottsági anyagok között n in
csen ilyen ellentét. A C hikán- 
bizottság összefoglalója lénye
gében azt javasolja, am it a

H orváth  Istvánné

Z alai-reform nak nem  sikerült 
megvalósítania. Ennek alapján  
ón azt gondolom, hamarosan 
k i fog alakulni egy olyan terv, 
am i m indenki számára elfo
gadható. Rem élem , egyvalami 
nem  fog bekövetkezni: az, 
hogy nem  történik semmi. De 
ez szerintem  elképzelhetetlen, 
erre  garancia Veress József 
személye. A ndorka Rudolfot 
nem  ism erem  annyira, hogy 
tudnám , m ennyire fogja őt 
ebben segíteni, de abban biz
tos vagyok, hogy akadályozni 
nem fogja új rektorhelyettesét 
az áta lakítások során. Ez pe-

Rostoványi Zsolt

kérdésekről kell tu la jdonkép
pen dönteni. Ezeket a  dönté
seket jórészt, az egyetemi ta 
nács fogja meghozni, rem é
nyeim  szerin t term észetszerű
en az oktatók vélem ényének 
minél szélesebb körű  figyelem - 
bevétele alapján.

Itt tu lajdonképpen egy re
form folyam atról van szó. Egy
részt a Csáki Csaba és Zalai 
Ernő nevével fém jelzett re
form ról, m ásrészt az új kon
cepcióról, a három  reform bi
zottság álta l készített kon
cepcióról. E kettő t valam i
lyen form ában ötvözni kell, 
illetve ki lehet egészíteni 
más. ezektől eltérő  elképzelé
sekkel. Szám talan a lte rna tíva  
képzelhető el és az  egyetemi 
tanács feladata éppen az lesz, 
hogy ezek közül kiválassza, az 
adottságok, a  lehetőségek,

dig nagyon fontos, hiszen míg 
az egyetem en kívü l a rektorra  
vár több tennivaló, házon be
lül a rektorhelyettesre hárul 
több. A tennivalók közül a 
legsürgősebb a  m unka m eg
szervezése, am ivel — ha jól 
sikerül, sok időt és energ iát 
lehet a továbbiakban m egta
karítani. Veress Jóska elkép
zelései nagyon jók. Tudom, so
kan rettegnek attól, hogy m i 
fog történni. Azt hiszem, a n 
nak, aki valóban szükséges 
m unkát végez, nem  kell tar
tania sem m itől. Egyelőre 
azonban az országos állapo
tokhoz hasonlóan itt is az a 
jellem ző, hogy nagyon sokan  
kevés pénzért keveset dolgoz
nak. Fontos, hogy m ost jól 
a lakítsuk ki a eevetem  szer
vezetét és ezt túl soká nem 
szabad elnyújtani. A változá
sokon könnyebb gyorsan á t
esni és az is igaz, hogy ha tú l 
soká húzódik az ügy, fennáll 
a  veszélye annak, hogy m in
den m arad a régiben. Szerin
tem  az ú j szervezeti rendnek  
— am ibe a G azdasági Igazga
tóságot is beleértem  — de
cemberig ki kell alakulnia, 
m inden m ás ezután jöhet.

Hogy milyen esélyei vannak 
m ost a változásoknak? A  ga-

nem  utolsósorban a  felsőokta
tási törvény figyelem bevételé
vel azt a legm egfelelőbbet, 
am ivel az egyetem  színvonala 
tovább közelíthet a  nem zetkö
zi standardhoz. Azt hiszem, e  
két koncepció alapvetően
nem  ellen tétes egymással,
nem  választani kell egy meg
lévő, meg egy ú jfa jta  koncep
ció között, hiszen a régi re
form koncepciónak is a lapvető
en  pozitív  elem ei vannak. Tel
jesen nyilvánvaló, hogy a vég
reh a jtá s  fo lyam án bizonyos 
következetlenségek előfordul
tak , te h á t kom oly korrekcióra 
van  szükség. És az ú jfa jta  
koncepciónak is szám os előre
m utató  és pozitív  elem e van, 
de  nyilvánvaló , hogy o tt is b i
zonyos kérdéseket a laposan á t 
kell gondolni. Nem arról van 
szó, hogy el kell vetn i bárm e
lyiket, hanem  arró l, hogy e  
kettő  és az esetleg m ég fölm e
rü lő  új javasla tok  függvényé
ben kell kidolgozni egyfajta  új 
— am i nyilvánvalóan épül a 
rég ire  — koncepciót. Szeren
csésnek tartom  az  egyetemi 
tanács szem élyi összetételét, 
azt, hogy m ind a kétféle re 
form koncepció kidolgozói kép
v iselte tik  m agukat. H iba le tt 
volna, ha nem  így tö rtén ik . Ez 
az  összetétel viszont lehetősé
get te rem t a rra , hogy hasznos 
v iták  lefo ly tatása u tán  — 
am elyek rem ényeim  szerin t 
te ljes  m értékben  m ellőzni fog
já k  a  szem élyeskedést — ala
kul ki végül is az  a  koncepció, 
am ely rem élhetőleg az egyete
mi oktatók, döntő többségének 
egyetértésével találkozik. Még 
egyszer hangsúlyozni szere t
ném  azonban, hogy it t nem  
konfron tativ  nézetekről van. 
szó. hisz m ind a  két koncep
ciónak azonos a  célja, m ind a 
kettő  az egyetem  korszerűsíté
sé t irányozta elő. I t t  egy olyan 
fa jta  szerves egységet kell k i
a lak ítan i, am ely pozitív  és az 
egyetem  fejlődését előrevivő 
elem eket ta rta lm az . —it

ra n d á t Veress Jóskában látom. 
Ő vagy keresztü lv iszi az el
képzeléseit, vagy elm egy az 
egyetem ről. A választások 
u tán  sokan gondolták  úgy, 
hogy az új egyetem i ta 
nács a rra  lesz garancia, hogy 
m inden konzervatív  irányba 
fejlődjön, s kezdetben nekem  
is volt ilyen érzésem ,

De alaposabb vizsgálódás
ra  kiderül, hogy szem 
benállásra  nem  kell szám íta
ni a  testü leten  belü l és az á l
lóvíznek sem híve senki. Élet- 
korilag is jól tükrözi a tanács 
az egyetem et, középkorúak al
ko tják  leginkább, ez is jó, 
m ert része a k ívánatos f ia ta 
lításnak. Ügy vélem , az egye
temi közvélem ény el fogja 
várn i e ttő l a vezetéstől, hogy
— miközben idősebb életko
rátó l függetlenül b á rk it szíve
sen lá t vendégprofesszorként
— döntően az aktív  é letko
rúnk ra  építse tevékenységét.

K edvező körü lm énynek  te 
k in tem  azt is, hogy az egyete
m en nincsenek pártharcok, 
am ik más m unkahelyeket fe l
őrölni is képesek voltak , s azt 
gondolom, Andorloa Rudolf 
garancia arra, hogy ilyesm i a 
jövőben sem  fog it t elő fordul
ni. M. G.

Nem pontosan a küldötté
Zelkó Lajos egyetemi tanár, a 
közgazdasági elméleti kar dé
kán ja  volt, és most újból 
megbízatást kapott a  feladat

ra  egy évre.
— ö n  a küldöttértekezlet 

nagy ellenzőihez tartozott. 
Mégis megbízást kapott a dé
káni feladatra. Hogyan fogad
ta  ezt?

— Az egyetem helyzetét 
úgy ítéltem  meg, hogy a kül
döttértekezleten k ialakult 
hangulattól függetlenül azt 
ta lá ltam  volna legésszerűbb
nek, hogy addig m aradjon a 
régi vezetés, míg le já r a  m an
dátuma. A történtek  közben 
viszont úgy értékeltem  a hely
zetet, hogy

nem lepett volna meg, hogyha a  vezetők jelentős részét lecse
rélik.

De végül is azt hiszem, ez 
volt a  leghelyesebb döntés, 
m árcsak azért is, m ert az én 
ism ereteim  szerint egyikünk 
sincs ellene az ésszerű, szük
séges és megvalósítható vál
toztatásoknak.

A legfontosabb teendőnek a 
tananyagfejlesztést tartom  és 
az ebből következő szervezeti 
változtatásokat is. De a szer
vezeti változtatásokat mindig 
folyam atnak tekintem és nem 
kam pányszerű változtatások

nak. Hogyha egy helyzet meg
érett, akkor o tt lépni kell, de 
nem valószínű, hogy minden 
öt évben általános változta
tásra  lenne szükség.

Hogy pillanatnyilag melyek 
azok a szervezeti változtatá
sok, am elyekre leginkább 
szükség lenne? Nem hiszem, 
hogy összegyetemi, kari, szer
kezeti kérdésekről lenne szó. 
Ha a tananyagváltozásokból 
indulok ki, akkor nyilván

személyekről vagy csoportokról, esetleg tanszékekről lehet
szó.

Bizonyára minden kar ismeri lyekre koncentrálni kell. 
a  m egérett problém ákat, am e- Én a karon a  tananyagokat

illetően kevésbé látok problé
m át, inkább a terheléselosz
tás vet fel olyan gondokat, 
hogy egyes oktatóknak tém át 
kell m ódosítani. Esetleg 
m ás tanszékre is á tkerü lhe t
nek vagy a sa já t tanszéken 
olyan tém át keresnek, amj a 
profilba még beleillik és ke
resle t is van rá . Ezen a téren  
azonban nem  tö rtén t igazán 
komoly elem zőmunka, éppen 
azért, m ert a nagy reform , 
meg a reform  reform ja e lv it
te  a figyelm et erről az apró 
m unkáról, am ire pedig folya
m atosan szükség van.

— Közismert, hogy a ha ll
gatóság csekély érdeklődést 
m uta t a  közgazdaság-elm életi

választás irán t, ö n , m int 
dókán m iben lá tja  ennek 
okát, s a problém a m egoldásá
ra  mi a terve?

— Ügy látom, hogy ez a lap
jában  két okra vezethető visz- 
sza. Az egyik a pillanatnyi 
piaci hangulat. Ügy ítélik 
meg a hallgatók, hogy nép- 
gazdasági szin tű  komoly el
m életi m atem atikai irányu lt
ságú közgazdászokra kevésbé 
lesz szükség. Szerintem  ez té
vedés és ezt előbb-utóbb felis
m erik. Ez a felism erés ké t-há
rom  éven belül bekövetkezik, 
s akkor ez jav ít a  helyzeten. 
A m ásik problém a az, hogy a 
karon a  harm adév nehezebb, 
m in t a többi karon. Ezért.

telező tá rg y stru k tú rá já t le
het-e  változtatn i, illetve a 
szakirányválasztásnak a je 
lenlegi rendszerét lehet-e vál
toztatni. Ezt m egvizsgáljuk é3 
nyilván adódnak lehetőségek, 
am elyek jav ítanak  a helyze
ten.

— Milyen esélyt ad az új 
vezetésnek arra , hogy a tanév 
előtt tornyosuló feladatokkal 
m egbirkózik?

— A tényleg égető problé

m ák m egoldására jó esély t lá 
tok. Ha lesz kellő energia meg 
idő arra , hogy a fe ladatok  kö
zött rangsoroljunk, akkor sze
rin tem  a vezetőség képes 
lesz. és lesz is lehetősége a  
szükséges változtatásra . De 
h á t ezek a  fe ladatok nem fel
tétlenül azok lesznek szerin
tem, m in t am elyeket a kü l
döttértekezleten  elfogadtak. 
Én hozzátenném  azt hogy a 
diákok érdeke is az hogy,

a  változtatások ne nagy koncepciós ügyek legyenek.

sok hallgató kerülővel inkább a  k a rra  jellemző szakirányt vá
laszt.

Negyedévben például a pénz
ügy szakiránynál a legna
gyobb tolongás van, holott a 
tananyag nagy része kifeje
zetten m akroirányultságú. 
De az is p roblém át okoz, 
hogyha például pénzügy szak
irán y t választ errő l a  szak

karról a  hallgató, és nem ke
rü l be, akkor nehezebben tud 
egy m ásik neki még megfele
lő szakirányt választani, m in t
ha a m ásik karról választja a 
pénzügyi szakirányt. T u laj
donképpen azon kell gondol
kodni. hogy a  harm adév kö-

hanem  gyakorlatiak. A tény
leg m egérett problém ákra va
lóban odafigyeljünk és azokat 
m egoldjuk. Nem vagyok opti
m ista, viszont a nagyon ko
moly anyagi vonzatokkal já 
ró feladatok m egoldásában. 
Gondolok a heiyiségproblé- 
m ákra, az oktatók anyagi 
megbecsülésére. Én különben 
úgy tartom , hogy az ok tatá
sunk nem elit, de tényleg m i
nőségi oktatás. Ha például azt 
nézzük, hogy egy oktatóra 
hány hallgató esik, akkor a 
fizikai föltételektől eltekintve 
(terem hiány) az oktatás a kö
zepesnél jobb feltételekkel fo
lyik világviszonylatban is és 
szerintem  jó Is.

— De vajon meddig lesz

jó? M ert ha nincs jól m egfi
zetve az oktató, akikor ta lán  
könnyen elcsábul az egyetem 
ről.

— A jelenlegi fizetési a rá 
nyok társadalm i szinten való
ban nagyon hátrányosak az 
oktatóra nézve. De a k ia laku
ló gazdasági rendszer olyan, 
hogy a gyakorlati gazdasági 
vezetők jövedelme, m in t 
ahogy jelenleg a fe jle tt tőkés 
országokban is van, m indig is 
jelentősen nagyobb lesz m in t 
az egyetemi oktatóké. Nem 
hiszem hogy ez önm agában 
elviszi az  összes tehetséges 
oktató t Véleményem szerin t 
©gy részét elviszi, egy része 
viszont itt m arad.
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Meg kell szabadulni 
az ideológiától!

K erekes Sándor az ipari 
technológia és áru isniereti tan 
szék vezetője, egyetemi ta 
nácstag.

— M iután harm adszor élve
zem az egyetem i választók b i
zalm át, harm ad ik  alkalom m al 
vagyok egyetem i tanácstag. 
E lm ondhatom , hogy bizonyos 
tapaszta la tokat szereztem  e té 
ren, de a változó világ folytán 
e lvárásaim  is vannak  az egye
tem i tanáccsal szemben. Töb
bekkel ta lán  vitatkozva, azt 
gondolom, hogy egyetem ünkön 
alapvető  változás indult el az 
előző vezetés ala tt, méghozzá 
jó  irányban. A végrehajtás 
persze lehete tt volna követke
zetesebb. A vége felé az e lfá ra 
dás, a k ifu lladás jelei m u ta t
koztak, olykor m egalkudva 
fe lad ták  az eredeti elképzelést, 
m áskor ahhoz ragaszkodtak, 
am ihez nem  kellett volna. 
M indennek ellenére elm ond
ható, hogy a B udapesti Köz
gazdaságtudom ányi Egyetem 
az országos változást megelő
zően lépett. Egészen Szabó 
K álm án rektorságáig  vissza
m ehetünk, ha az első ilyen 
irányú  lépéseknek a nyom ára 
ak aru n k  ju tn i. Ök például a n 
n ak  idején  olyan tankönyveit 
írtak , am i messze ese tt attól, 
am it m egszoktak a szocialista 
országokban. Jelentős fo rdu la 
to t te ttek  a közgazdaság-tudo
m ány felé. És ez akkor egy 
nagyon nagy lépés volt. Ennek 
szerves fo ly ta tásá t látom  a 
’87-ben induló új reform ban, 
am ellyel a v ilágstandard  felé 
leh e te tt lépni. Véleményem 
szerin t ezt a reform ot sikerü lt 
végrehajtan i. A közgazdaság- 
tan t fokozatosan felszabadulva 
az  ideológiai nyom ás alól, 
m in t szakm át tan ítha tjuk . 
Furcsa paradoxa a  tö rténelem 
nek, hogy még gyorsabb ü te 
m et d ik tál és a reform folya
m at közepette ú jabb reform ra 
kényszerülünk.

M iután egy-két lépést, am ely 
fá jd a lm as le tt volna, nem  lé 
p e tt m eg ‘a "Zá-lai-^Csáki félé 
reform gárdá, ennek  folytán 
olyan ellentm ondások kelet
keztek, ami m ia tt ez a reform  
re fo rm ra  szorul. M indennek 
ellenére  én nem  látom  a,z ígért 
koncepció eltérését a régitől. 
M ert nagyjából a v ilágtenden
ciához igazítja  m indkettő  az 
ok tatást. Nem lehet M agyar- 
országra adap tá ln i az am eri
kai vagy a nyugatném et mo
dellt. H iszen ebben az esetben 
olyan konflik tusok keletkez
nek, am elyek az ország m ére
teiből adódnak! H a M agyar- 
országon csak egy intézm ény 
képez közgazdászokat, akkor 
egyarán t fel kell vállalni a 
töm egképzést és az elitképzést, 
és nem  lehet csak az egyikre 
vállalkozni. Meg kell ta lá l
nu n k  azt a sajátos u tat; am ely 
jól szolgálja a m agyar gazda
ságnak  még egy jó  darabig  
m inden bizonnyal á tm eneti ál
lap o tá t és ezt tükröztetn i kell 
ez  oktatásban, hogy e lkerü l
jü k  a nem  k ívánatos szélsősé
geket. Ó vatosnak kell lenni, 
átgondolásra van szükség a 
külföldi m odellek követésénél. 
Ilyen szem pontból szerencsés
nek tartom , hogy egyetem ünk 
a  társadalom tudom ányok irá 
nyába továbbra is nyitott, 
m ert ez az érzékenység ta lán  
segít.

Nagyon sok hiba szárm azott 
viszont abból, hogy a konflik
tusm egoldásból az em berek 
m ilyen érzéssel kerü ltek  ki. 
Míg a reform  reform jánál, 
am it m ind a két fél elfogadott 
és tám ogato tt — hiszen a kétfé
le reform  a döntő kérdésekben 
egybeesett. — addig az elm últ 
esztendőt úgy élte m eg az 
egyetem, hogy a konflik tuste
rem tés akadályozta a konszen
zus k ialaku lását, miközben 
konszenzus van szám os kér
désben. De a folyam at, ahogy 
e lju to ttu n k  ehhez, nem  volt 
tú l szerencsés. Éppen ezért az 
egyetem i tanácsban m indkét 
félnek b iztosítania kell az 
egyetem et arról, hogy azokat 
az elgondolásokat viszi tovább 
am elyek üdvösek az egyetem 
szám ára. Egy ilyen koncepciót 
fogalm azott m eg az új rek to r is 
a választás u tán i beszédében.

De a k ia laku lt helyzetet elő
idézte az is, hogy néni sikerült 
m egterem teni a dem okrácia 
form áit. Ilyenek korábban sem 
Voltak, de legalább vélem ényt

cserélhettünk. Ma viszont az 
oktatók, m int egyetemi polgá
rok nem is találkoznak. M ind
ebből az következett, hogy a 
küldöttértekezlet eredm ényeit 
sokan kudarcként élték meg, 
miközben az eredm ény jó. A 
jelenlegi kudarcállapotból ki 
kell m ozdítani az egyetemet, 
am i vezetői feladat. Ki kejl 
mozdítani, hogy az em berek 
közelebb kerüljenek egymás
hoz.

'M :
Kerekes Sándor

Term észetesen egy csomó 
kérdésben én is látok problé
mát. Például, hogy a szakm át 
nagyon átszőtte az ideológia. 
E ttől meg kell szabadulni. A 
környezetvédelem m el foglal
kozva látom, hogy elsősorban 
a technikára, a módszerekre 
kell m egtanítani a  hallgatókat, 
hogy szakem berek legyenek és 
kevésbé ideológusok. Fontos
nak  tartanám , hogy a  tanári 
k a r azon m unkálkodjon, hogy 
megbecsülje sa já t értékeit. 
Van olyan tanár, akinek i 
nemzetközi reputáció ja lénye 
gesen nagyobb m int itthon. 
Szeretném , ha egyetem ünk

A  viták nem a küldöttértekezletet 
negligálják

Mészáros Tamás egyetemi ta 
nár. ismét dékáni megbízást 
kapott a  gazdálkodási karra.

— Hogy fogadtad, a dékáni 
kinevezést?

— Szám ítottam  rá. A rra 
nem, hogy ez úgy fog lezajla
ni, hogy mindenki az eredeti 
megbízás határidejének vé
géig van meghosszabbítva. 
Bár utólag ezt egy nagyon el
fogadható konstrukciónak ta r 
tom. Sok m indent kifejez, fő
leg azt, hogy

az új rektor elfogadja a 
régi vezetést

annak ellenére, hogy az el
m últ félévben inkább azok a 
trendek erősödtek, hogy itt 
jelentősebb változásoknak kell 
végbemenni. Én azt hiszem, 
ahol a változásokra szükség 
lesz, ott előbb-utóbb ez úgyis 
megvalósul, egy nyugodtabb, 
higgadtabb periódusban. Most 
ezt az átm eneti megoldást 
elfogadhatónak tartom . A meg
bízatások le já rta  u tán  a rek
torhelyettesektől a tanszékve
zetőkig m indenkinél sor ke
rü l a  váltás, vagy a hosszab
bítás mérlegelésére.

— M ilyen feladatokat tű 
zöl magad elé, m in t dékán, és 
a küldöttértekezlet határoza
taiból m it tartasz legfonto
sabbnak?

— Minden információ a rra  
utal, és ezek az elképzeléseink 
is, hogy ez az év nem jelenti 
azt, hogy most minden m arad 
a régiben. Hiszen azok az ok
tatási és szervezeti változta
tási elképzelések, am elyek a 
gazdálkodási karon megszü
lettek, s am iben nagy egyet
értés m utatkozott, azokról a 
leendő rek tor ú r is jelezte, 
hogy m enet közben szükséges
nek ta r tja  m egvalósítani. Meg 
kell terem teni a nemzetközi

szintű szak- és szakirány kép
zés minden feltételét. M ind
ez a rra  utal, hogy

nem lesz mozdulatlan a 
kari, és remélem az egye

tem i szervezet sem.

S persze, ahol egy tanszék 
megszűnik, ott nyilván a tan 
székvezetőre sincs szükség. 
Tehát, hogy valaki meddig

Mészáros Tamás

„A bizottsági javaslatokat menedzselje”

tői)}

kering”
Kaponyi Erzsébet dékánhe

lyettes, a  nemzetközi kapcso
latok tanszék oktatója az á l
talános társadalom tudom ányi 
karró l kerü lt az egyetemi ta 
nácsba :

Az új felsőoktatási törvény
nek egyelőre csak a koncep
ciója ismeretes, így előfordul
hat, hogy az egyetem  nem  te 
heti m eg azt, am it szeretne, 
m ert a törvény tiltja  majd, 
vagy hogy olyan kötelező elő
írásokat fog tartalm azni, am e
lyekre az egyetem nem vá
gyik. Én m indenesetre opti
m ista vagyok és arra szám í
tok, hogy az egyetem et érintő 
m inden oktatási, m űködési 
kérdésben ez az egyetem i ta
nács fog dönteni. Ebben ben
ne van az a várakozásom is, 
hogy ez a testület nem  for
m ális ügyekkel foglalkozik  
m ajd, hanem  átfogóan irá 
ny ítja  az egyetemet.

Fontos kérdés ebben a hall-

Kaponyi Erzsébet

gatók vélem énynyilvánítása. A  
diákok lehetnek a megújítás 
állandó kezdem ényezői, ugyan
akkor bizonyos folyam atossá
got garantáln ia kell a hallga
tói képviseletnek. Az sem m i
képpen sem lenne szerencsés 
ha a hallgatók egyik évben

keresztülvinnének valam it, 
am it aztán a következő év új 
diákképviselői tám adni kezde- 
nériek, 'amirtfc'-'erré eddig is 
volt jónéhány precedens . . .

Az egyetemi tanács egyik 
fő feladata  szerintem  az, hogy 
a reform  értékeiből m entve a 
m enthetőt, a bizottságok ja 
vaslatainak végrehajtását m e
nedzselje. A  tanács összetéte
léből kiderül, hogy a mostani 
koncepció és a korábbi elkép
zelések hívei között további 
v iták  várhatók, azaz a helyzet 
korán t sincs lezárva. Remé
lem, a legutóbbi küldöttgyű
lésnek a jegyzőkönyve nem 
veszett el és m iham arabb ol 
vasható lesz, m ert máris 
többféle értelm ezés kering  az
zal kapcsolatban, hogy bizo
nyos kérdésekben m it szavaz
tak meg a küldöttek. Ezek az 
értelm ezésbeli különbségek 
elegendőek ahhoz, hogy a 
helyzetet továbbra is nyitót' 
tá  tegyék. Véleményem sze
rin t az egyetem i tanácsnak 
egyébként is joga van eldön
teni, hogy m it fogad el, és 
m it nem.

Elvszerű és ésszerű kom pro
m isszum okat kell kötni, ez 
lesz az új egyetemi tanács 
legfőbb feladata. M.

Gyorsan kell rangsorolni
A z  egyetem ellenáll 

a sokkszerű változtatásoknak!
Papp Zsolt, a  filozófia tan 

szék oktatója, egyetemi ta 
nácstag:

Nem tudok jósolni, ám n a 
gyon valószínű, hogy az 
egyetemi tanácsban többféle 
érdek és elképzelés fog egy
m ásnak feszülni. Azt gondo
lom, ez nem fogja azt je len
teni, hogy m indenki, m inden 
alkalom m al a bölcsek kövé
vel fog előállni, am ihez az
tán  köröm szakadtáig ragasz
kodik. Az ország helyzete, 
az egyetem helyzete a ligha
nem olyan kom m unikációt 
kíván, am i elkerüli a polari
zálódást, a túldim enzioná- 
lást, és előtérbe helyezi a 
kooperációt és a felesleges 
konfliktusok megspórolását. 
Ebből a  szempontból igen 
jelentős lehet az új rektor 
szerepe. A ndorka Rudolfot 
jó  helyzetfelism erő, időm u
lasztás nélkül dönteni tudd,

U
Papp Zsolt

racionális optim um ra törő 
em bernek ismerem. Gyorsan 
kell m ajd rangsorolnia, sőt 
szelektálnia az elfogadott cé
lok között is, és jó volna 
m egtanulni a folyamatos, a 
meglevőhöz valam it mindig 
hozzáillesztő változás gyakor
la tá t. Az egyetem intézm ény,

m int ilyen, ellenáll a sokk
szerű, tabu la  rasas változta
tásoknak. Ezzel összefüggés
ben meg kell oldani az egye
tem i vezetés' — és nem az 
egyetemi tanács — rotáció
já t, és fel kell oldani azt az 
innovációs paradoxont, am i
kor egy tradicionálisan legi
tim  struk tú ra  pozícióban ülő 
képviselőinek m agyarázzák a 
reform erek a változás szük
ségességét — hasztalan. Ami
— engedtessék meg az ész
revétel —, jellegzetesen köz
gazdász-jogász hozzáállás. 
Több inform áció kellene az
tán  az egyetem output-járó i
— m ire ju tnak  a végzettek 
az itt szerzett tudással? —, 
és azt hiszem, napirenden 
lesz a  kérdés, hogy az egye
tem erőforrásainak meg
csappanása vezet-e függőségi 
helyzethez, am i felvetheti az 
autonóm ia problém áját.

van kinevezve, az nem jelen
ti azt, hogy addig — ha 
egyébként szervezeti változás 
van — m arad is a posztján. 
Ebbe beleértem  saját m aga
m at is, m int ipargazdaságtan 
tanszékvezetőt.

Nagyon fontosnak tartom  
azt hangsúlyozni, hogy m in
den karnak át kell gondolnia 
a sa já t tanszéki, személyi 
s truk tú rá já t, m int ahogy azt 
mi a gazdálkodási karon elvé
gezzük, m ert nem lenne jó, ha 
az az érzet keletkezne, hogy a 
gazdálkodási karon végrehaj
to tt változás meg is oldja az 
egyetem szervezeti problé
m áit, és máshol változásra 
nincs szükség. Sajnos minden 
szám ítás a rra  utal, hogy —• 
b á r erőfeszítéseket teszünk, 
hogy a sa já t szervezeti, szemé
lyi, in frastruk turális gond
ja inka t sa já t erőből oldjuk 
meg — ez valószínűleg nem 
fog sikerülni anélkül, hogy 
más karokhoz tartozó tanszé
kektől átcsoportosításra ne ke 
rü lne sor. Gondolok itt akár 
irodahelyiségekre, akár stá
tuszra. Hiszen úgy tűnik, ta r 
tós tendencia az, hogy a gaz
dálkodási kar hallgatósága n a 
gyon magas arányokat ölt az 
egyetemen belül. Azt hiszem, 
az ország érdeke is tulajdon- 
képnen ez. S bár egyetértek 
azzal, hogv a másik két ka
ron, de főleg a közgazdasági 
elm életi karon lépéseket kell 
tenni annak  érdekében, hogy 
a hallgatói létszám növeked
jék, de ez a most k ialakult 
nagyságrendi arányokat nem 
m ódosítja. Az egyetemnek 
egy ilyen tartós hallgatói 
m egosztottságra kell beren
dezkedni.

Legfontosabb szervezeti té 
m áknak tartom  a küldöttérte
kezlet határozatai közül az 
alapozóképzés, a főiskolai kar, 
az oktatás adm inisztráció ösz- 
szevonásának ügyét. M ind
ezek a szervezeti változások 
igazából benne voltak a leve
gőben. Ha úgy tetszik, egyes 
értelm ezések szerin t ezt

el is fogadta a kü ldöttér
tekezlet.

Végül is a diákok kérésére 
szavazta meg az egyetemi ta 
nács például a főiskolai ág
nak a további fenntartását. J e 
lenlegi inform ációink szerint 
230 hallgató még nem esett 
túl az alapvizsgán. Ha a több
ség túl lesz ra jta , akkor is 
semmi nem  zárja  ki azt a le
hetőséget, hogy innen 50-60 
hallgató vagy eltávozik, vagy 
főiskolai ágra jön, s ez utóbbi 
biztos jobb megoldás szám uk
ra. Egyébként is a  hallgató
nak addig problém a a főisko
lai ág, — ha egyáltalán az —, 
amíg vele szemben nem  m e
rü l fel a kérdés, hogy ha 
nem teljesíti a  követelményt, 
akkor elkerül az egyetemről. 
Azzal hiába á lta tjuk  m agun
kat, hogy m ajd átm egy a kül
ker főiskolára, vagy a vendég
látó-ipari főiskolára, m ert, m i
után nincs meg a szükséges 
in frastruk túrájuk , nem  tudják  
átvenni. Tehát, vagy it t m a
rad, és akkor a főiskolai ágon 
fejezi be a tanulm ányait, ahon
nan jó teljesítm ény esetén 
még vissza is kerülhet az 
egyetemi áara , vagy ha a kö
vetelm ényeket nem csökkent
jük, és nem szabadna, akkor 
el kell neki m enni. A helyzet

azt m utatja , nogy megoldást 
kell erre  a problém ára ta lá l
ni. Egyik lehetséges megoldás 
a főiskolai ág.

Az alapozó képzésről az a 
véleményem, hogy az élet b i
zonyította, hogy itt

5 ezer hallgatót összevonni 
nein lebet.

Azt, hogy szüntessük meg az 
alapképzés mai szervezetét, s 
helyette egy oktatási adm i
nisztráció legyen egy felügye
lettel, és ez lássa el a  teljes 
hallgatói létszámot, netán is
m erje is a hallgatói problém á
kat, ennek sikerében én kétel
kedem. Még abban sem bí
zom, hogy ez létszám -m egta
karítást eredményez. De vé
gül is ez egy olyan nyito tt 
kérdés, amit, azt hiszem, a jö 
vőben meg kell még vitatni, s 
am ennyiben racionális lesz az 
elképzelés, akkor vonjuk ösz- 
sze a hallgatókat. Én azonban 
azt hiszem, az alapozóképzés 
mai menedzselése igen jó, ha 
nem így lenne, akkor az egye
tem en sokkal nagyobb prob
lém ák is fölvetődhetnének. Ez 
persze személyi konstelláció 
kérdése is, m ert a K erékgyár- 
tóné—Temesi duónak az élete 
az, hogy a hallgatókat beve
zesse az egyetemre, és m in
den problém ájukat megoldja.

A posztgraduális kar v itá
val kapcsolatosan tudni kell, 
hogy a világon

m indenhol van a doktori 
képzésnek dékánja .

Ha figyelembe vesszük a dok
tori képzés fejlődési irányait, 
mindegy, hogy hogy nevezzük, 
vagy milyen szervezeti egysé
get vonunk össze, lényeg az, 
hogy valam ilyen funkciót kell 
erre  biztosítani. Ezek azok a 
kérdések, melyekről szerin
tem  az új rektor úgy döntött 
m agában, hogy lehet, hogy 
még annyi nyitottság van ben
nük, hogy érdem es tovább vi
tatkozni ra jtuk . És minden 
bizonnyal személyi gondolatok 
is kötődnek ehhez.

Nagyon szeretném  hangsú
lyozni minden ellenkező h í
reszteléssel szemben, hogy a 
viták  folytatását nem tek in 
tem  a küldöttértekezlet negli
gálásának, a határozatok 
sem m ibevételének. Meggyő
ződésem, hogy a küldöttérte
kezleten fölvetődött jó ötletek 
és eredm ények jelentős részét 
viszonylag rövid időn belül 
realizálni lehet, m ert ilyenek 
bőven vannak. Más tekintetben 
pedig a v itákat folytatni kell, 
vagy pedig el kell fogadni azt, 
hogy nem tud tuk  megnyerni az 
egyetemi közvélemény teljes 
tám ogatását. Ha úgy gondoljuk, 
hogy valóban jó ötletről, fel
tétlenül előrem utató megol
dásról van szó, meggyőződé
sem, hogy az egyetemi tanács 
és a vezetés m egvalósítja azo
kat.

Változásokat tervezünk a 
kari vezetésben is. Én

két dékánhelyettessel sze
retnék a továbbiakban 

m űködni,
egy erőteljesebb kollektív ve
zetés igénye és a nagy hallga
tói létszám ra való tekintettel. 
Az új rek tor is tám ogatja az 
elképzelést, a kérdést, és a ta n 
székvezetők, akikkel beszél
tem róla, á ltalában egyetérte
nek ezzel. V árhatóan tehát 
nem fog gondot okozni, és a 
m unkát m indenképpen zök
kenőm entessé teszi.

Elképzeléseim szerin t tá r 
gyalásokat folytatok ez ügy
ben, és esetleg a  KÖZGAZ
DÁSZ egy következő szám á
ban m ár lehet az új dékán
helyetteseket üdvözölni is.

Mindezen túlm enően éri 
azért örültem  a  dékáni kine
vezésnek, m ert végül is ta 
valy kidolgoztunk egy kari 
stratégiát, am elyet benyújto t
tunk  az oktatásfejlesztési bi
zottságnak is. O tt á ltalában az 
volt az álláspont róla, hogy a 
bizottsági elképzelés és a kari 
stratégia közel áll egymáshoz. 
Ezt a vélem ényt egy elég biz
tos háttérnek  tekintem  ahhoz, 
hogv az elképzeléseket minél 
gyorsabban realizálhassuk. Ed
dig a  vezetői időszakom a la tt 
nem volt kedvező terepe, m ert 
állandóan csak rövid távon 
voltam dékán. Igazából most 
is az vagyok, de a karon oly 
m értékben kikristályosodtak a 
változások, hogy e ’két most 
m ár biztonságosan meg lehet 
valósítani.

H. E.

megőrizné felvilágosult szelle
m ét és a tanárok kölcsönösen 
tisztelnék egymást, akkor ta 
lán a diákok tiszteletét is k i
érdem elnénk. Ezzel szemben 
tapasztalok olyan tendenciát, 
am it el kell ítélni. Hogy példá
ul a hallgatók kegyeiért egyes 
oktatók feláldozzák a  követel
ményeket, hogy m indenkinek 
diplom át adunk, aki ide bejön. 
A liberalizm usnak az eszmé
ben kell m egnyilvánulnia, nem 
a követelményekben. Ez közös 
érdek, tanáré, diáké egyaránt. 

És hogy milyen az egyetem, 
azt elsősorban a tanári kar 
minősége dönti el. Ennek a ta 
nári karnak valóban vannak 
fogyatékosságai. Sokan itt 
hagyják az egyetemet a jobb 
m egélhetésért, de meg is lehet 
nyerni em bereket. V annak 
olyanok is itt, akiknek kedvü
ket szegi, hogy az ó rákat nem 
kell látogatni. Hogy óralátoga
tás helyett a diák inkább pénzt 
keres, m ert megélhetési gond
ja i vannak. Nem kétlem, de 
bizonyos form ában ezeket a 
problém ákat szabályozni kell. 
Ki kell a lakítani azokat a tr a 
díciókat. am elyeknek minden 
egyetemet jellem ezni kell, s 
amelyekről, az utóbbi egy-két 
esztendőben a változtatás kö
zepette elfeledkeztünk egy k i
csit.

Dolgozni csak boldog em be
rekkel lehet. A jó tan á r az 
m inden diákot inspirál, ha 
rossz, akkor bénít. Nem tudom 
van-e elég szám ban ilyen ta 
nárunk, m int például Szabó 
K álm án volt szám unkra vagy 
a m ostaniaknak K indler Jó 
zsef és még néhányan. Az ő 
karizm atikus személyiségük 
m eghatározza az egyetem szel
lemiségét. Az ilyen oktatókat

i talán fokozottabban kellene
■ megbecsülni, d ifferenciáltab-
■ ban kellene kezelni az új egye-
■ tem vezetésnek, az egyetemi 

tanácsnak. Kell, hogy legyen
• erre  időnk, sőt egy-két hozzá-
i juk  hasonló oktató t érdemes
• lenne az egyetem re csábítani
• a sa já t érdekünkben.

—e.



A tragikus orosz fejlődés újabb fordulópontján
Az elmúlt hetek legkiemelkedőbb eseményei a szovjet 

puccs, illetve annak rendkívüli következményei voltak. 
Egyetemünkön dolgozó szakértők véleményét kérdeztük 
a történtekről.

Ebben a számunkban 
Bíró Zoltán.

a filozófia tanszék m unkatár
sa az orosz politika- és filozó
fiatörténet szakértője válaszolt 
kérdéseinkre:
. — A puccsal kapcsolatban 

néhány ködös, tisztázatlan do
logra kell felhívni a figyelmet. 
Nem azokra a találgatásokra 
gondolok, hogy Gorbacsov 
benne volt vagy sem, hanem

például az ellenállás rendkívül 
jó! szervezett voltára. A Jelcin 
vezette csoport megítélésem 
szerint vagy tudott az akció
ról, vagy a politikai feszültség 
növekedésével szám ított rá, és 
ezért kész forgatókönyv alap
ján cselekedett a kritikus 
órákban. E rre utal többek kö
zött az is, hogy különböző he
lyeken egységesen tudtak fel
lépni.

A hatalomátvételi kísérlet íg y  beugrató puccsá vált,

mindenki színt vallott mellet
te vagy ellene, s mindez végül 
arra volt jó, hogy az úgyne
vezett demokratikus erők rá
tegyék a kezüket azokra a ha
talomgyakorlási eszközökre, 
amelyeket eddig nem tudtak 
megszerezni, vagy csak súgói
kon keresztül tudtak befolyá
solni.

Nagyon kockázatos és aligha 
bizonyítható állítás lenne azt 
mondani, hogy ők az esemé
nyek inspirálói, annyi azonban 
bizonyos, hogy feltűnően „jól 
jö tt” nekik a dolog.

Ehhez kapcsolódik az a to
vábbi talány, hogy miért vol
tak ilyen gyámoltalanok a 
puccs szervezői? Profi kato
nákról, politikusokról lévén 
szó, tudniuk kellett volna, 
hogy ha az első 24 órában nem 
törik le az ellenállást, később 
egyre nagyobb nehézségekkel 
kell szembenézniük. Nem tud
hatjuk, hogy m iért nem szán
ták rá m agukat bizonyos lépé
sek megtételére, hogy m iért 
késlekedtek?

Felm erülhet az ötlet, hogy 
az orosz történelemből jól is

m ert kam arilla-puccs modern 
változatával állunk szemben, 
ami a rra  épített, hogy a lakos
ság annyira elfordult Gorba- 
csovtól, hogy simán lenyeli a 
hatalom átvételt. Ennék azon
ban ellentmond, hogy a pucs- 
csisták azonnal felállították 
rendkívüli bizottságaikat v i 
déken is, vagy legalábbis k í
sérletet tettek erre.

Hogyan lehetséges, hogy 
érintetlenül hagyták az ellenál 
lók kommunikációs csatornáit, 
hogy nem akadályozták meg 
egy második hatalm i központ 
fennm aradását? A legfonto
sabb töm egtájékoztatási eszkö
zök birtokában m iért nem 
kezdtek propagandaoffenzívá- 
ba Gorbacsov hibáinak bem u
tatásával? M iért alakulhatott 
ki az a paradox helyzet, hogy 
Jelcinék illegális sajtója sok
kal hatékonyabban m űködött?

Mindezen kérdésekre a leg
valószínűbb válasz, hogy a 
puccs szervezői közt személyes 
e’lentét volt. Talán kezdettől 
fogva fennállt ez, talán később 
alakult ki. Ez sem magyarázza 
azonban azt az abszurd te ttü 
ket, hogy a bukás óráiban

dem onstrációknak a lendülete, 
amelyek radikális lépésekre, 
egymásra licitálásra ösztönzik 
a politikusokat. Hol tartanak 
majd a változások akkor, am i
kor ez a  mozgalom, várhatóan 
heteken belül, k ifullad?

Hogyan rendeződnek á t a 
köztársaságok gazdasági kap
csolatai? A Szovjetunióban

olyan hierarchikus módon 
szervezték meg a termelést, 
hogy a termelési folyamat kü
lönböző láncszemeit más-m ás 
köztársaságba telepítettek.
Hogyan lehet megoldani pél
dául az így egymásra u ta lt ter
melő szervezetek tulajdonlásá
nak kérdését?

A katasztrófa árnyékát vetí
ti előre, m integy

Ezeket mesterségesen, főleg a 
sztálini é ra  idején alakították 
ki. Csak egy példa a potenciá
lisan robbanásveszélyes v ita
pontokra: Moldáviához csatol
ták  a Dnyeszter ukránok és 
oroszok lakta  bal partjá t. Rá
adásul a szovjethatalom  idején 
a m oldáviai iparfejlesztést 
csakis ezen a terü leten  valósí
to tták  meg.

„időzített bom baként ketyeg” a köztársaságok belső határainak 
p r o b l é m á j a . __________________

Jellemző, hogy a puccsisták 
sem hivatkoztak a  szocializmus 
érdekeire vagy az SZKP-ra. Ez 
m ár a Szovjetunióban sem 
nyújthato tt legitimációt. Az o r
szág egységével és egyfajta 
szociális demagógiával próbál
koztak. Ez előrevetíti a  kér
dést, hogy a puccs bukása nyo
mán megerősödő orosz nacio
nalizmus vajon birodalm i je l
legű lesz-e, vagy egy to lerán-

sabb típus, am ely hajlam os a 
környezetében, megjelenő, hoz
zá hasonló nacionalizm usokkal 
való párbeszédre?

Végül feltűnő — b ár nem 
meglepő —, hogy a puccs során 
m ennyire önállóan m űködött 
a hadsereg, a KGB és a bel- 
ügyi apparátus. Ennek egyik 
sajátos oka, hogy e szerrezetek  
parlam enti kontro llja form á
lis Az e testületeket felügyelő 
parlam enti bizottságban a sa
já t apparátusuk nóm enklatú
rá jának  képviselői ülnek. K ér
dés hogy a fegyveres erők, 
am elyeket eddig a maga torz 
módján, de a párt mégiscsak 
ellenőrzött, önállósodva milyen 
szerepet já tszanak  m aid a jö 
vőben?

— Ezt a jövő t nyugodtam  
n evezhe tjük  kilátástalannak, 
nem?

— Jú lius m ásodik felében 
já rtam  a Szovjetunióban. U ta
zásaim  során a pusztulás és 
széthullás rém ítő je le it láttam . 
M indenütt befejezetlen építke
zések, sár és sár. Értelmiségi 
ismerőseim, ak ik  a bajokért 
eddig a sztálinizm ust, a bol- 
sevikokat okolták, m ost ott 
ta rtanak , hogy 1917 októberét 
is m ár csak a torz orosz fejlő
dés egy tragikus állom ásának 
tekintik.

Ami a gazdasági helyzetet 
illeti, ezzel kapcsolatban rend- 
kívüi szkeptikus vagyok. Az is 
nagy siker lenne, ha a követ
kező m ásfél évtizedben

a brezsnyevi időszak alacsony ellátási színvonalát 
helyre tudnák állítani.

nem Eszak-Koreába vagy Kínába menekültek, 
hanem Gorbacsovhoz utaztak.

Mindenesetre a közeljövőben 
nem sokat fogunk megtudni az 
események részleteiről, mert 
Gorbacsov és Jelcin együttes 
döntése alapján lepecsételték 
az SZKP irattárát. (További 
m agyarázatra szoruló furcsa
sággal gazdagítva kérdéseink 
körét.)

— Mi jellem zi a hatalom át
vételi kísérlet után kialakult 
helyzetet?

— A puccs igazán csak a po
litikai erőviszonyokat rendezte 
át. Számos lényeges kérdés 
nyitva m aradt.

így nem tudjuk, pontosan 
meddig ta rt azoknak az utcai

De még ennek is feltétele, 
hogy a  köztársaságok konflik
tusait a viszonylagos politikai 
stabilitás keretei közt rende
zik És akkor még nem be
széltünk azokról a régiókról, 
például Közép-Azsiáról, am e
lyek még a jelenlegi szovjet 
színvonalhoz képest is rendk í
vül e lm aradottak  gazdaságilag, 
illetve sajátos politikai ku ltú 
ra, a ttitűd  jellem zi őket.

— Laikuskén t úgy látom, 
hogy az orosz történelem nek  
egyszerűen nincs egy nyugodt, 
a nem zet tagjait kollektíván  
gazdagító periódusa. Es őszin
tén szólva erre m ost sem  látok  
esélyt.

— Az orosz fejlődés „megké- 
settsége” jól tükröződik a mos
tani esem élyekben, a közel
m últ történelm ében is. A korai 
középkortól hiányzik az az 
alapvető társadalm i struk tú ra , 
ami nyugaton a civil tá rsada- 
lo n  és a politikai állam  szét

válásához, a m odern emberi 
szabadságjogok m egfogalm azá
sához és érvényesüléséhez ve
zetett.

Jellem ző az a felfogás, 
amellyel a X V I—XVII. század 
nagy felzárkózási kísérleteit 
számos tö rténész értelm ezi. 
Ebben az időszakban a nemze
tek  érin tkezését a háborúk je 
lentették . E k u ta tó k  azt á llít
ják. hogy az orosz m odernizá
ciós k ísérletek  e rre  próbálnak 
választ adni. A péteri reform ok 
például addig haladnak  előre, 
am íg a katonai k ih ívásra  rea
gálva versenyképes katonai 
nagyhatalom m á válik  Oroszor
szág. De ennek is iszonyú á ra  
van : a kiszolgáltatottságon 
alapuló, m erev társadalm i 
alá-fö lé rendeltség  továbbélé
se, a sajátos, korlátozo tt orosz 
fejlődés m egerősödése.

Súlyos teherté te le  bárm ilyen 
jövőbeni fejlődésnek az is, 
hogy

a liberalizmus eszménye csaknem egyetemlegesen hiányzik

Ki itt belepsz, hagyj fel minden reménnyel

az orosz politikai kultúrából. 
A rról a fa jta  republikánus 
meggyőződésről van szó, amely 
szerint a politikai ellenfél nem 
ellenség, mert' az is a közjót 
kívánja szolgálni, csak m ás
képp, következésképpen nem 
megsemm isítendő.

Ezzel persze nem  akarom  azt 
állítani, hogy az orosz nem 
szabadságszerető nép. Csak ép
pen máig beláthatatlan , hogy a 

•jötfő a „volja” sem mi álta l nem 
korlátozott tom bolását, avagy 
intézm ényekben korlá tok ra  ta 

láló  „szvabodá”-t hozza m agá
val. Századunk egyik legjele
sebb orosz gondolkodója, Nyi- 
kolaj B ergyajev — igaz, jó ö t
ven évvel korábban  — m ár fi
gyelm eztette a v ilágot: eljöhet 
a p illanat, am ikor a m egkésett 
orosz történelm i fejlődés intéz
m ényhiányos jellege, a „volja”, 
a „tom boló szabad  a k a ra t” el
szabadulásával fenyeget. Re
m éljük, mégsem így lesz. Az 
orosz tá rsada lom  s truk tu rá lis  
lem aradását rövid táVon lehe
tetlen behozni. k. s.

ARGENTÍNA -
Az argentin_ télben, júliusban ta rto tta  a N em zetközi 

Politikatudományi Társaság (az I PSA) X V . világkong
resszusát Buenos Airesben. A három évenkénti rendsze
rességgel sorra kerülő esemény tudatosan került a távoli 
országba. Nemcsak a politikatudósok utazókedve a m a
gyarázat, de az a törekvés is, hogy az IPSA ne zárkóz
zék be Európába és az Egyesült Államokba.

Négyen képviseltük a magyarországi politikatudo
m ányt (rajtam  kívül Bozóki András, Sim on János és 
Szoboszlai György), bár tényleges képviseletről nem volt 
szó, hiszen m indannyian — az egy Szoboszlai Györgyöt 
leszámítva, aki a Magyar Politikatudom ányi Társaság 
főtitkári minőségében volt jelen — különféle forrásokból 
és fáradságos szervezéssel ju to ttunk  el a világkongresz- 
szusra. Jómagam döntően a Soros A lapítványtól, ezen
kívül az IPSA-tól és egyetem ünktől kaptam  tám ogatást 
a részvételre való felkérésem alapján.

A több m int 3000 résztvevő  szám talan szekcióban és 
munkacsoportban dolgozott együtt az öt nap alatt. Mi 
magyarok, m ás-m ás szekcióban tarto ttunk  előadást, de 
nem titok, hogy m indannyian a rendszerváltásról, igaz 
annak különböző aspektusairól szóltunk. A megtisztelő, 
nem udvariaskodó. hanem  tartalm i érdeklődést bátran  
betudhatjuk  annak az általános rokonszenvnek, ami 
Magyarország iránt, jórészt az utóbbi 2-3 év folyamatai 
alapján megm utatkozik.

A szűkén vett szakmai szem pontoktól eltekintve is 
nagyon fontos következménnyel já r tak  ezek a változások 
például éppen A rgentína esetében. A z argentínai m a
gyarság hosszú évtizedeken á t az anyaországtól te lje 
sen elszigetelve élt, és teljesen m agára hagyva igyeke
zett megőrizni ku ltú rá já t. Ma már nagyon jók a kapcso
latok a kolónia és a m agyar külképviselet között, amibe 
Tóth Tamás követségi tanácsos jóvoltából, volt szeren
csénk bepillantani.

A helyszín lehetővé tette la tin-am erikai szakem berek 
nagyobb számú részvételét, a kongresszus fő tém aválasz
tása pedig (A perifériák és nem -perifériák sajátos kap
csolatrendszere) arra inspirálta a résztvevőket, hogy a 
tágabb összefüggéseket és az átfogó tendenciákat keres
sék, a világfolyamatokra koncentráljanak. Azonnal hoz
zátehetjük, hogy az igazi periféria problémái háttérben 
m aradtak, s nem meglepő módon a globális folyam atok
ból a fé lperifériákra  vonatkozó kérdések,

a demokratizálás esélyei, az autoriter 
rendszerekből kivezető utak sokfélesége

foglalkoztatta a résztvevőket leginkább. Érthető, hiszen 
a két, bár eltérő okok miatt, de fókuszban álló színtér 
(Latin-A m erika és a kom m unista szakaszból kilábaló 
európai térség) ezt szinte elkerülhetetlenné tette. Egy
részt Latin-A m erikában a diktatúráktól való megszaba
dulás második évtizedében már le lehet vonni bizonyos 
elm életi tanulságokat. m ásrészt a kelet-, valam int közép- 
kelet-európai országok friss tapasztalatai még az ú jdon
ság erejével hatnak. Az utóbbiak a politikatudom ány
nyal foglalkozók szám ára szinte kísérleti terepnek tűn 

nek: mi alakul ki a régm últból m arad t hagyományok, a 
félm últ nem szerencsés öröksége és a jelen esélyek ösz- 
szekeverésóvel a történelm i lom bikban; jól analizálható 
és tiszta vegyület vagy robbanásveszélyes keverék.

A két régió közötti párhuzamosság
sokszor olyan egyértelm ű, hogy az összehasonlítás elke
rü lhetetlen . Érdekes, hogy az au toriter rendszerek meny
nyire hasonlítanak egym ásra politikai nagyszervezeteik
ben és az ezekre a s truk tú rák ra  ráépülő, azokban m ate
rializálódó társadalm i viselkedésekben egyaránt. A z ar
gentin parlam ent még a magyarnál is hosszabb ideje v i
ta tkozik  azon, hogy mi legyen az úgynevezett kiemelt 
nyugdíjak és nyugdíjasok sorsa.

Miközben A rgentína a  nemzetközi statisztikák szerint

a világ egyik legdrágább országa,
az átlagjövedelem  300 USA-dollár, a nyugdíj pedig 120 
USA-dollár. a d ik ta tú ra  idején bárm ely rövid ideig be
töltött közszolgálati funkcióért a mai napig busás több
letnyugdíj jár. A klientizm us, a hivatalok és azzal járó 
előnyök leosztása a korrupció , a kontraszelekció és a 
konform izm us melegágyai voltak. T alán m egbocsátható 
a cinikus megállapítás, hogy a tartósan egypárti d ik ta
tú rák  ebből a szem pontból előnyösebbek, m int az egy
m ást váltogató hatalm i csoportok vagy au toriter több
pártrendszerek uralm a, hiszen az utóbbi esetek, m int az 
argentin  példa is m utatja , költségesebbek. D em okráciá
ból is csak az igazi az igazi.

A dem okrácia ú tja inak  keresése közben az argentin  
társadalom tudom ányi értelm iség jelentős része. nem  fe l
hőtlenül boldog. Egyre kevesebb a pénz az oktatásra, 
ku tatásró l m ár nem  is szólva. A Buenos A ires-i egye
tem

oktatóinak 90 százaléka 
csak másodállásban oktató,

valam i .,tisztességes” pénzkereső foglalkozást is kell űz
niük. A társadalm i egyenlőtlenségek h ihetetlenül na
gyok, a d ik ta tú ra  _ ala tt korporativ  alapon szervezett 
„társadalm i biztonságot” nem a szélsőséges jobboldaliak 
hanem  a baloldali érzelmű, a szociális háló híján ta 
nácstalan em berek kívánnák vissza. M egannyi gond, 
am ilyenekkel m inden dem okratizálódó régiónak szembe 
kell néznie.

Mindez persze csak politikai okoskodás, a lá tható  való
ság az, hogy Buenos^ Aires sokarcú, néha eklektikus, de 
mindenképpen vonzó és nagyon is európai jellegű nagy
város, világváros. Szállodám közvetlenül a Peresztrojka 
kávézó m ellett, _ a Florida utcában volt, ahol az éjje l
nappal egyformán hömpölygő tömeg hangulata feledtette 
a súlyos elméleti problém ákat, igaz a gyakorlatiakra az 
indián arcú koldusok nyomatékkai figyelmeztettek.

A kongresszus lényeges esem énye volt a plenáris ülés, 
ahol^három előadás hangzott el a legaktuálisabb kérdé
sekről. Jósé Nun  a latin-am erikai tapasztalatok alapján

szól a dem okrácia-elm életek m egújításának szükséges
ségéről (Democracy and  M odernization, T h irty  Y ears 
A fter); Carole Patem an  m indezt a fem in izm us szem szö
géből gondolta á t (A New D em ocratic Theory? Political 
Science, the Public ad the Private). Egyébként őt válasz
to tták m eg az IP SA  soros elnökének. Ezzel első ízben 
tölti be hölgy ezt a funkciót, s az elnökasszony kutató i 
érdeklődése alap ján  joggail feltételezhető, hogy a fe m i
n izm usku ta tások  és -projectek hallatlan virágzásnak  
indu lnak majd. A harm ad ik  előadást Claus O ffe  ta rto tta , 
nagy sikerrel (Capitalism  by D em ocratic Design?). Szinte 
m á r közhelynek szám ít, hogy

a demokráciába való átmenetnek 
három nagy hulláma

volt; a II. v ilágháborút követő sorozat, m ajd  a dé l-eu ró 
pai fordulatok, végül a dél-am erikai váltás. Ezekkel ve
te tte  össze Offe a jelenlegi európai változásokat. K ét 
alapvető különbséget vázolt fel. Egyrészt Közép- és K e
let-E urópábán a folyam atok r.épm ozgásokkal, m igráció
val, terü leti és nemzeti feszültségekkel já rn ak  együtt, 
m ásrészt az alkotm ányos és politikai rekonstrukción k í
vül a gazdaság teljes átszervezését is végre kell ha jtan i. 
Ha az összehasonlításon túl a belső folyam atokat nézzük, 
akkor pedig nyilvánvalóvá válik, hogy m inden korábbi
tól eltérő módon párhuzamosan kell a három  politikai 
alapfolyam at átalakításával m egbirkózni: a nem zeti szu
verenitás és a nem zeti identitások m eghatározásával, az 
ú j politikai in tézm ényrendszer k iépítésével és a ki, m it 
és m ikor kap politikai döntéseket im plikáló  fo lyam ata i
nak beszabályozásával. Ezzel páratlan  súlyú döntési te r
hek nehezednek az egyes korm ányzatokra, nem  csoda, ha 
a m egvalósítás feltételei á llnak a politikai gondolkodás 
előterében. M indenesetre a sikeres piacgazdaság és de
m okrácia szim ultán megvalósulásához a külső dem okra
tikus nyomás és a belső reform elitek  ereje és e ltökélt
sége egyaránt szükségeltetik. A z  előbbit tekin tve a pozí- 

kedvezőek. hiszen egész Európa dem okratikus sta
bilizációban érdekelt, az utóbbi vonatkozásban azonban 
bizonytalanságok vannak,

társadalmak és elitjeik 
kapcsolatában bizalomhiány

és türelm etlenség tapasztalható. Offe érdekes gondolat- 
m enettel hívta fel a figyelm et arra , hogy ebben az á t
m enetben a gazdaság és politika ism ét (és régionálisan 
továbbra is) egybecsúszik, illetve összekapcsolódva m a
rad, hiszen például a piacgazdaság bevezetése elfogad- 
ta tasa  valójában „politikai pro ject”, m ert csak 'akkor si- 
fcerulheí, ha a társadalomtól kapott dem okratikus legi- 
timacio alapjan megy végbe. Offe nem vállalkozott ar- 
ra hogy sú lyos’ végkövetkeztetésekre jusson, de lénye
geben nehezen attörhetőnek ítélte meg a feladatok súlva 
ala tt görnyedő korm ányzatok és a m é l m i n d l f  n a g y r é t  
atom izált társadalom  között bizalm atlanságból épült fa-

ä t j s s s b
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„A közgazdászhallgató a z a senki, akiből akárki lebet* A TESTNEVELÉSI TANSZÉK AJÁNLATA
Gólyatábori képek

Jobb évfolyam lesz, m in t az előző

az 1991/92-es tanévre, felsősöknek is

A felvételeket készítette F orrai Zsolt

instruktorok és Forrai Zsolt, 
Diló Zoltán  nyugdíjas in s truk 
torok egyelőre ezt m ondják: 

— Nekünk ők m ár nagyon 
fiatalok. H at év köztünk a kor
különbség, de néha ennél 
többnek tűnik. Az instruktoro
kat összetartó hagyományok 
nemigen érdeklik őket. Tavaly 
például a gólyatábort az ötve
nes évek szellemében rendez
tük, sem m it nem tud tak  vele 
kezdeni. Ök m ár nem  ism erik 
az úttörő poénokat, nem olvas
tak  Pajtást, idén ilyesm it meg 
sem próbáltunk.

TESTNEVELÉSI ÓRÁK: 1. 
LABDARÚGÁS (teremben, 
szabadban), 2. KOSÁRLABDA 
(haladóknak), 3. FLOORBALL 
(hokihoz hasonló, term i játék), 
4. ZENÉS GIMNASZTIKA, 5. 
ÚSZÁS, 6. RÖPLABDA, 7. 
ASZTALITENISZ, 8. CSEL
GÁNCS, 9. KORFBALL (Ezt a 
sportágat Magyarországon ezen 
az egyetemen játsszák először. 
Kosárlabdához hasonló játék, 
kevésbé ügyeseknek is a ján l
ható. Sportági bem utató, lasz 
szeptem ber hónapban a K ini
zsi utcai épület udvarán.)

AZ ÓRÁKRA JELENTKE
ZÉS AZ ELSŐ TANÍTÁSI HÉ
TEN (szeptember 9—13.) TÖR
TÉNIK, TEREMBEOSZTÁS 
MIATT IDŐBEN JELENT
KEZZETEK!

TÉLI SZÜNETBEN: sítábor 
(önköltséges), ÉV KÖZBEN 
FOLYAMATOSAN: lovaglás

(önköltséges),. NYÁRON: szörf
tábor (önköltséges), VIZSGA
IDŐSZAKBAN a term ek az 
igényeknek megfelelően hasz
nálhatóak, előzetesen igényelni 
kell a testnevelési tanszéken.

DSK: Igényeknek megfelelő 
sportolási lehetőségek, külön
böző bajnokságokban (főisko
lás, egyetemek közötti, orszá
gok közötti): — kosárlabda — 
röplabda — floorball — foci,
— tájfu tás — term észetjárás. 
Nyáron sporttábor a  DSK szer
vezésében.

SPORTKLUBUNK az alábbi 
szakosztályokat működteti: — 
ASZTALITENISZ (férfi-női),
— CSELGÁNCS (férfi-női), — 
KOSÁRLABDA (férfi-női), — 
RÖPLABDA (férfi-női).

VÁRUNK: testnevelési tan 
szék Kinizsi utcai épület, II. 
em. 256.

Az NB I l-e s  n6i asztalitenisz hazai m érkőzésidópontjal:

szeptem ber 21. szom bat lft óra KÖZGÁZ—Gamma 
szeptem ber 28. szom bat 10 óra KÖZGAZ—Szentendre  
október 19. szom bat 11 óra KÖZGÁZ—Komárom
novem ber 2. szom bat 10 óra KÖZGÁZ—MNB

M érkőzések h e lye: K inizsi u. 2—6., a kollégium i épületben.

NB I-es női röplabda hazai m érkőzésidőpontjai:

október 4. péntek 17 óra
novem ber 9. szom bat 11 óra
novem ber 23. szom bat 11 óra
decem ber 7. szom bat 15 óra
január 11. szom bat 11 óra
január 17. péntek 17 óra
február 8. szom bat 11 óra

KÖZGAZ—TFSE 
KÖZGÁZ—M iskolci VSE 
KÖZGÁZ—Hungalu ATSC 
KÖZGÁZ—Szeged RSC 
KÖZGÁZ—DTJTÉP SC 
KÖZGÁZ—K. Közért SC 
KÖZGÁZ—Ajkai Videoton

A m érkőzések h elye; K inizsi u. 2—6., a kollégium  épületében. 
M inden szurkolót szeretettel várunk.

ÚJ a l a p í t v á n y
Ünnepélyes keretek között 

írták  alá az új alapítvány ok
ira tá t egyetemünkön augusztus 
23-án. Az alapítvány célja a 
közszolgáltatások, a  közösségi 
szektor különböző területeinek 
irányításában és intézm ényei
ben dolgozó gazdasági szak
em berek és vezetők korszerű 
felkészítését biztosító képzés 
és továbbképzés a kapcsolódó 
tudom ányos kutatási tevékeny
séggel. Az új szakirány első
sorban az egyetem oktatóira és 
külső szakem bereire épül, 
m élynek ok tatását' idén szep
tem bertől a posztgraduális

képzésben indítják  meg, míg a 
graduális képzés jövőre, 1992- 
ben indul. Az új szakirány 
központjának vezetője dr. Ke- 
menes Ernő. Az ünnepség be
fejező aktusaként az okiratot 
a következő alapítók írták  alá: 
Budapesti Közgazdaságtudo
mányi Egyetem, a BKE Veze
tőképző Intézete, Művelődési 
és Közoktatási M inisztérium, 
Magyar Tudományos Akadé
mia, Pénzügyminisztérium, 
M agyar Nemzeti Bank, Népjó
léti ’ M inisztérium, Országos 
Társadalom biztosítási Főigaz
gatóság, Ipari és K ereskedel
mi . Minisztérium.

4  h ó n a p  A m e r ik á b a n
Zalai Ernő négy hónapra 

Am erikába utazott. A  The Uni
versity of Texas A ustin -i (52 
ezer diákos) campusának m eg
hívását fogadta el egy sze
m eszterre. Ez idő alatt két

(posztgraduális) kurzust oktai. 
A kelet-európai rendszerváltás 
összefüggéseiről részben törté
nelmi, politikai, részben gaz
dasági aspektusból ad nagyívü  
áttekintést.

Kódár Béla
a  m agyar kisgazdaságról

megindokolta, m iért ajánlatos 
emelt szinten tanulni. Az a lap 
szintben szereplő anyag sehol 
a világon nem minősül szá
mottevő szakism eretnek, csu
pán bevezető kurzusnak. Ez
zel együtt, úgy tűnik, a gim
názium ból jöttek rászorulnak, 
úgyhogy kísérleti jelleggel va
lószínűleg lesz

a nyugati egyetemek 
principal economics-éhez 

hasonló kurzus.
A vizsgáztatásban változások 
lesznek, ám az eddigi gyakor
lathoz képest nem kevésbé bo
nyolult szabályok m egértésére 
van még idő.

A nyelvtanulási lehetőségek 
és korlátok finom szövevénye 
igazán fölborzolta a kedélye
ket. Ezen persze senki nem  le
pődött meg, legkevésbé Hor
vá th  Istvánná, a nyelvi intézet 
képviselője, hiszen így van ez 
m inden évben. A szabályok 
pedig elég világosak, csak ép
pen azt nem lehet még néhány 
napig tüdni, hogyan viszonyul 
ez az igényekhez. Az előzetes 
jelentkezésekből annyi m áris 
kiderült, hogy angolt sem m i
képpen nem fognak annyian 
tanulni, am ennyien szeretné
nek. A többi a nyelvi felm érők 
eredm ényeitől, taktikázástól, 
egyebektől függ és ham arosan 
kiderül. Az évfolyam egyéb
ként igen impozáns nyelvi fel- 
készültséget m utat: a hétszáz- 
egynéhány hallgatóból mintegy

600-nak van legalább 
egy nyelvvizsgája,

soknak van kettő, három , sőt
négy is.

Hogy úgy egyébként „milye
nek az elsősök”, azt még nem 
igen lehet látni. Kovács Em e
se, H ahn Ágnes, Nagy Tím ea

A szellemi feladatokat 
jobban díjazták,

a gyakorlatiaknak nem örül
tek. K evésbé érdeklődtek, a 
k iküldött oktatási tájékoztató
ról sokuknak halvány fogalm a 
se volt. A nyelv érdekli őket, 
de más am bíciót eddig nem 
m utattak .

— Én sokkal rosszabbra szá
m ítottam , bár eléggé gyerekek
nek tűnnek. Szerintem  pozitív 
a hozzáállásuk, élvezték a tá 
bort, b ár az asszociációs bázi
suk nyilvánvalóan más, m int 
a miénk.

— Kevés volt az 
denki a  saját 
próbált ismerkedni, 
ság különült el 
a vonaton fölism erték egy
m ást:

az alkohol és a kártya 
köré tömörültek.

(Folytatás az 1. oldalról.)

féléves lett, s az is, hogy az 
alapszinten választhat a  diák:

magyarul vagy angolul
k íván ja-e  abszolválni a tá r 
gyat. Ö röm hír, hogy . az intézet 
szándékai szerint az IBM óriás 
oktatási célokat is szolgálni 
fog. Az MSZI alkalm azkodik a 
diákok nagyon eltérő szám ítás- 
technikai ism eretszintjeihez: 
10-15 különböző tárgyat kínál, 
hogy a  nagyon jók átugorhas
sak a szám ukra unalm as szin
teket. „M ajdnem  m indent le
het az MSZI tárgyaival, egy
valam iben azonban senki ne 
rem ényked jen : abban. hogy 
bárm i módon k ikerülheti a 
m atem atikai alapképzést” — 
biz ta tta  a gólyákat Gyurkó La
jos.

— A m ikroökonóm ia az 
egészséges szelekció eszköze 
az egyetem en — kezdte szeré
nyen K opányi M ihály, aztán

s ez így is m arad t a tábor 
idejére.

— Szerintem  lelkesek, de 
egyelőre érthetően az alapkép
zés érdekli őket. Minden in
form ációt m eghallgattak, a kö
vetelm ényektől m egijedtek, de 
azért szeretnének a tanuláson 
kívül m ást is csinálni. Év vé
gére m ajd  kiderül, hogy b ír
ják-e.

— Tőlem azt kérdezték la 
za-e, vagy kib írhatatlan . Á r
nyaltan  igyekeztem válaszolni. 
M ajd belejönnek, hogy itt nem 
a tanulás, hanem  a tudás szá
mít. Szerintem  jobb évfolyam 
lesz, m int az előző. M. G.

Miért nem volt nyári klub az egyetemen?a

Ö t é v e s  a  K D C
Lányoknak 120 ,  fiáknak 180 forint a belépő

Egyre nehezebb piaci felté
telek között kezdi ötödik óvét 
a  Közgáz D iákcen trum , az 
egyetem szórakoztató klubja. 
Sorra nyílnak  a fővárosban a 
diszkók, klubok, am elyek kö
zül jó  pár m ögött láthatóan  
nagyon kom oly tőke áll.

—  Valóban nagyon gazda
gon berendezett, „csillogóbb
nál villogóbb” szórakozóhe
lyekkel kelle tt fe lvennünk a  
versenyt az e lm últ félévben — 
m ondja K elem en Zoltán, a 
klub vezetője. — Olyan ko
moly anyagi tám ogatással ren 
delkezik számos konkuren
sünk, hogy például m egenged
he tik  m aguknak, hogy ingyen  
engedjék be a lányokat. Pedig 
a  diszkók üzem eltetése nem  
tartozik  a legjobb üzletek kö
zé mostanában-, ő sz in tén  szól
va elég nyilvánvaló, hogy sok 
esetben nem  tisztességes ú ton  
szerzett p énzek  tisztára m osá
sára szolgálnak ezek a klubok.

Ami a K D C-t — és a  többi 
egyetem i klubot — illeti, nem 
tudunk , de nem  is akarunk  
ezzel a konkurenciával verse
nyezni. Máshogy kell megfog
nunk  a  közönséget. Ügy é r
zem, az egyetem i k luboknak  
m ég m indig  m aradt egv olyan 
sajátos vonzereje, am ire  ép ít

hetünk. A KDC m indig több 
volt, minit eg)7 jó^ diszkó, a 
pogram ok sokfélesége, a kö
zönség mássága — nálunk az 
átlagosnál több értelm iségi, 
diák fordul m eg  — m egkülön
böztet bennünket a többi é j
szakai szórakozóhelytől.

Sajnos, ennek ellenére érez
tük  az erősödő verseny ha tá 
sát. Az elm últ fé lév i nyere
ségünk kisebb volt, m in t am i
re szám íto ttunk.

— Ugyaniakkor belső hely
zetetek sem egyértelm űen ren 
dezett. Van olyan egyetemi 
gazdasági vezető, ak i vá lla l
kozásnak tek in t benneteket, 
van, aki nem. Pedig am i a  klub 
anyagi eredm ényeit illeti, tény, 
hogy öt év a la tt milliós nagy
ságrendű összeggel tám ogat
tátok az egyetemi közművelő
dést, kereseti lehetőséget biz
tosítottatok a KDC-ben dolgo
zó diákoknak.

— Sajnos öt év után sem  
tu d tu k  elérni, hogy a nyitva - 
tartásunk ne forogjon veszély
ben. Régóta kérjük, hogy pén
te k  esténként lehetőleg ne 
szervezzenek más rendezvé
nyeke t az egyetemen. Végül is 
a  hétnek van még négy továb
b i m unkanapja , plusz két sza

badnapja , és mi akkor tudunk 
produkálni, ha a vendégeink 
megszokják, hogy „ha péntek, 
akkor KDC”, ha rendszeresen 
m inket keresnek fel ezeken a 
napokon.

Éppen csökkenő nyereségünk 
m iatt, ö t év után  szerettük  
volna nyáron is m űködtetn i a 
klubot. Komoly előkészítő 
m unkát végeztünk, igyekez
tünk  felm érni az igényeket. Az 
előjelek jók voltak: sokan szí
vesen jö ttek  volna nyáron is 
hozzánk. M onek Lászióné gaz
dasági főigazgató és Kupcsik  
József rektorhelyettes tám o
gatta tervünket, írásos enge
dély volt a kezünkben. Bozzay 
László  menedzser-igazgató v i
szont azt m ondta m ájusban, 
hogy a következő három hó
napban szinte m inden pén tek
re programot szervezett, így 
nincs lehetőség a KDC m ű kö 
désére. Ehhez képest egyetlen 
alkalom  kivételével egész nyá
ron üresen kongott az épü
l e t . . .

Szeretnénk, ha tisztázódna, 
hogy a  vezetésen belül kinek 
mi a hatásköre. Ki engedheti 
meg, hogy rendezvényt ta r t
sunk, és ki tiltha tja  meg? Már 
csak azért is, m ert az egyetem 
nagyon komoly követelm énye

ket tám aszt velünk szemben, 
januártól júniusig  például 
1 200 000 forin to t fize ttü n k  be 
általános költségekre az egye
tem nek. Ez a bulikon használt 
energia ára , és az épület am or
tizáció jának fedezete, m ivel a 
takarításró l külön gondosko
dunk.

— Végül is nem  kerülhetitek  
el a jegyáremelést.

— K énytelenek vagyunk ezt 
tenni, bár tisztába vagyunk az
zal, hogy nem em elkedhetnek 
akárm ilyen m agasra az áraink. 
Ősztől a lányoknak és a tagsá
gival rendelkező fiú kn a k  120 
forintba, tagsági nélkül a f iú k 
nak 180 forintba kerül a belé
pő. Közgázosoknak csak 50 fo 
rintot kell fizetniük, am i azt 
hiszem, még m indig nagyon 
kedvező ár.

Millió ötletünk van a  klub 
szolgáltatásainak színesítésére, 
sajnos azonban pénzügyi lehe
tőségeink egyelőre korlátozzák 
m egvalósításukat. így az év 
elején még nem lesz látványos 
változás, később, ha  anyagi 
feltételeink megengedik, szá
mos m eglepetést tartogatunk  
vendégeink számára.

K. S.

A hagyományokhoz híven az 
új tanévben is félév-előkészítő 
kurzust rendez a Pedagógus
közgazdászok továbbképzési és 
inform ációs központja egyete
m ünkön.

Szeptem ber 4-én

10—13-ig V isi Ferenc ta r te lő 
adást G azdaságunk és a mo- 
póliumok címmel.

14— 17 óráig Palánkai Tibor 
előadásában az Európai Kö
zösségekhez való társulásunk 
előnyeiről és hátrányairó l be
szél.

Szeptem ber 5-én

10—13 óráig Szabó Kálmán  
ta r t előadást A közgazdaság- 
tan néhány v ita to tt elméleti 
kérdéséről.

14—17 óráig C zirják Sándor 
A m onetáris politika időszerű 
kérdéseit taglalja.

Szeptem ber 6-án

10—13 óráig Kádár Béla a 
nemzetközi gazdasági kapcso

latok m inisztere ta r t előadást 
A m agyar külgazdaság nap
jainkban címmel.

Az előadás helye: BKE, Fő
vám té r 8. III. emelet 3005-ös 
terem.

Figyelem!
A Közgáz D iákcentrum  

várja  mindazon közgázos 
lányok és fiúk jelentkezését, 
akik szívesen közrem űköd
nének a péntek esti rendez
vények lebonyolításában. 
Díjazás: alkalm anként 900 
forint. Még minden posztra 
lehet jelentkezni! Keressé
tek az I. emelet 144-ben ta 
lálható KDC-irodát!

T a n é v n y i t ó
Tanévnyitó ünnepséget ta r 

to tt a BKE Nemzetközi O kta
tási K özpontja augusztus 31- 
én.

Tanévnyitó ünnepség
A nyilvános tanévnyitó  és dfszdoktoravató ünnepség 

szeptem ber 7-én 10 órakor lesz az aulában. Ezen az ese
ményen veszi á t A ndorka Rudolf, az új rektor, a rektori 
láncot. Ezt követően köszöntőt mond, m ajd egy ünnepi 
beszédet ha llgathatnak  meg a jelenlévők. Az elsőévesek 
fogadalom tétele után Vaskovics László Árpádot „honoris 
causa” doktorrá avatják. A tanévnyitó  jubileum i diplo
m ák és tanulm ányi díjak átadásával fejeződik be.



Skála-díjasok
Makay László a z  abszolút első
Az I. évfolyamon:
1. Radnai Márton 46 pont, 40 ezer forint; 2. M olnár Jo- 

'zsef 43 pont, 20 ezer forint; 3. Felfalusi Péter 42 pont, 10 ezer 
forint; 4. Szabó Róbert 40 pont, 2 ezer forint; 5. Varró László 
40 pont, 2 ezer forint; 6. Major K lára 37 pont, 2 ezer forint;
7. Svetoslav Ivanov 36 pont. 2 ezer forint; 8. Cséti Nándor 35 
pont, 2 ezer forint; 9. Mészáros Erika 35 pont, 2 ezer forint.

A Magyar Köztársaság Csillagrendjével tüntette ki a 
Magyar Köztársaság elnöke dr. Csáki Csabát, egyete
m ünk volt rektorát érdemes és eredményes munkássága 
elismeréseként.

A kitüntetést augusztus 16-án A ndrásfalvy Bertalan 
közoktatási és művelődési m iniszter adta ál Csáki Csabá
nak.

A magas kitüntetéshez szívből gratulálunk.

A II. évfolyamon:
1. Masztis Tamás 69 pont, 40 ezer 'o rin t; 2. Mészáros Ag

nes 66,5 pont, 20 ezer forint; 3. Varga Csilla 58 pont, 10 ezer 
forint; 4. Semsey Barna 54 pont, 5 ezer forint: 5. Matskási 
István 49 pont, 2 ezer forint; 6. Vasi Benedek 48 pont. 2 ezer 
forint; 7. Rákoczy K atalin 46 pont, 2 ezer forint; 8. Bencsik 
M árta 40 pont, 2 ezer forint.

A III. évfolyamon:
1. Makay László (gazdálkodási szak) 71 pont, 40 ezer fo

rint, ő lett egyben az abszolút első is; 2. Gallai Sándor (társ- 
gazd. szak) 67 pont, 20 ezer forin t; 3. Bodnár Viktória (gazd. 
szak) 62 pont, 10 ezer forint; Horn Gyula (társgazd. szak) 
57 pont, 5 ezer forint; 5. Balogh Erika (gazd. szak) 56 pont, 
5 ezer forint; 6. Ferenczi Pálm a (közgazd. szak) 55 pont, 
2 ezer forint; 7. Medve Ágnes (gazd. szak) 55 pont, 2 ezer 
forint; 8. Wimmer Agnes (gazd. szak) 54 pont. 2 ezer forint; 
9 Bölöni Eszter (gazd. szak) 51 pont, 2 ezer fo rin t; 10. Kemény 
Szabolcs (közgazd. szak) 49,5 pont, 2 ezer forint.

A IV . évfolyamon:
1 Gáspár Tamás (közgazd. szak) 63 pont, 40 ezer forint:

2. Pál G abriella (közgazd. szak) 58 pont, 20 ezer forin t; 3. Zsol
dos István (közgazd szak) 55 pont, 10 ezer forint; 4. Papp Anita 
(közgazd. szak) 54 pont, 10 ezer fo rin t; 5. Mészégető László 
(közgazd. szak) 51 pont, 2 ezer forint.

Csak nappali tagozat indul
700-an az első évfolyamon

Az egyetemi tanács korábbi döntésének megfelelően az 
alapképzésben csak nappali tagozat indul egyetemünkön. Az 
1614 jelentkezőből 584-en kezdhetik meg tanulm ányaikat. A  
jelvételi ponthatár 106 volt. (A tavalyi 107-es küszöb egyrészt 
azért csökkent, m ert idén nagyobb volt a felvételi keretszám , 
másrészt a nehezebb m atem atikai írásbeli mérsékelte az átlag- 
eredményeket.)

Üjdonság volt az ez évi felvételinél, hogy az egyetem  el
ismerte. beszámította a jelentkezők nyelvtudását. Középfokú 
nyelvvizsgára plusz 2, felsőfokúra plusz 3, összesen maxim um  
6 pontot lehetett kapni.

Be- és kilépők
Az elm últ három  hónap 

(június, július és augusztus) 
folyamán kik azok, akik egye
temi oktatói státusba léptek, 
kik azok, akik egyetemi s tá 
tusba léptek, illetve kik azok, 
akiit m egváltak az egyetem 
től? — kérdeztük a személy
zeti csoportot.

Belépők:
Csányi Tamás adjunktus 

vállalatgazd. tsz., Kovács 
Eleonóra tanársegéd áru fo r
galom és idegenforgalmi tsz.. 
Keszthelyi A ndrea tanársegéd 
vezetés és szervezés tsz.. R a
bár Ferenc docens, aki eddig 
félállású volt az egyetemen, 
most teljes állású az ag rá r
közgazdasági tanszéken, .Nagy 
Gyula tudományos m unkatárs

emberi erőforrás tsz., Rakhézi 
Éva tanársegéd pénzügyi tsz., 
Mikolasek A ndrás tanársegéd 
pénzügy tsz., .Misz J ózsef ta 
nársegéd elm életi közgazda
ságtan tsz., Balogné Andrási 
Mónika tanársegéd ipari tech
nológia és áru ism ereti tsz.

K ilépők:
Uzsonyi Pál docens német 

tsz., R ieger László adjunktus 
agrárközgazdaságtan tsz., Bé
kési G ábor docens MSZI, Bu
davári E lem ér adjunktus 
MSZI, Botosné H orváth Jolán 
adjunktus MSZI, Ormos Zol
tánná adjunktus MSZI, Hül- 
vely István tudom ányos m un
katárs nemzetközi kapcsolatok 
tsz., Rácz K ároly docens el
m életi közgazdaságtan tsz.

A felvételizőkön túl további 120-an kerültek  az első évfo
lyam ra. Ök részben külföldi egyetemekről jelentkeztek  át, rész
ben egy másik hazai felsőoktatási intézm ényben tanulnak és 
egyetemünk párhuzam os képzést nyújt szám ukra, ösztöndíja
sok, illetve úgynevezett önköltséges hallgatók, ak ik  valutában 
fizetnek az oktatásért.

A  felsőbb évfolyam okon is lesznek ú j d iákja ink. K ülönö
sen sokan jelentkeztek  olyanok, ak ik  a G azdasági Főiskolát 
m ár elvégezték, s egyetemi oklevelet k ívánnak  szerezni a so
ros képzés keretében. A főiskolákkal való m egállapodás a lap 
ján  a tanulm ányi bizottság 55 jelentkezőnek ad ta  meg a le
hetőséget a továbbtanulásra. így a PSZF-ről 26-an, a KVF-ről 
20-an, a K K F-ről 9-en kerü ltek  III. évfolyam ra az egyetemi 
ág gazdálkodási szakán.

A pécsi egyetemről programozó m atem atikusok érkeznek  
hozzánk. Ök a közgazdasági kar szervezésében, részképzés je l
leggel folytatnak tanulm ányokat egyetemünkön.

Szeptem berben 12 kolozsvári diák hallgatja  a Közgáz nyá
ri egyetem ének kurzusait. k.

3. évfolyam, 1. rész
ír ta : Böhm, Sümeghy, Dr. Mágenhcim és Józsi 

történik: 1991-ben, a  M intagazdaságtan tanszéken

A z  olvasóhoz
Immár harm adik évfolyam ába lép A Tanszék. Egyetem ünk  

oktatói és hallgatói — a gólyák k ivételével — m ég jól em lé
kezhetnek a M intagazdaságtan tanszék kollektívájára, és az 
ott történt esem ényekre. Sajnos az elm últ fél év  során nem  
sokat hallhattunk Vezér Károlyról és  kollégáiról. Ez olvasói 
levelek özönéhez vezetett, s — egy -k ét pecsétes levél szerzőjét 
leszám ítva — m inden levélíró eléged etlen ségét és panaszát fe
jezte k i, sürgetve az újabb inform ációkat. E gy-egy je len tő
sebb egyetem i vagy országos esem ény után azt kérdezték eg y 
mástól a kollégák a büfében, liftben , fo lyosón , dékániban, de 
néha m ég a vizsgán is: „Vajon m it szólna ehhez Körös Béla?*» 
Vagy íg y : „Hát ezt hogy kom m entálná Doy Endre?”

M indezek következtében az eddigi sorozatok szerzőiben m eg
erősödött az elszántság, hogy egyesítsék  erőiket, s az új tan
évben is tárják az egyetem  nyilvánossága elé a M intagazdaság
tan tanszék életét, ügyes-bajos dolgait. Bízunk benne, h ogy ez 
m ost is közm egelégedésre történik m ajd. És továbbra is érvé
n yes, hogy a való élettel, igazi szem élyekkel való m indenfajta  
egyecés csak a véletlen é s  a fantázia m űve.

A szerzők

(Futó P éter tanszéki titkár 
együtt ebédel Stócz Ica tan á r
segéddel. Futó arró l mesél, 
hogyan képviselte a  Tanszéket 
az Elvont kar gyűlésén.)

F. P .:  Te még nem  is tudod 
a híreket. M egválasztottuk a 
Tanács tagjait. Nem volt köny- 
nyű dolgunk a szavazásnál, 
m ert a jelöltek fele ott hely
ben visszalépett.

S. I.: Biztos m egint a szer
vezésen m úlott. Fogadjunk,

A Közgáz Diák Centrum  kö
vetkező m űsora 1991. szeptem
ber 13-án, pénteken este 
20.00—02.30-ig: Őszi nyitóbu
li. K oncert: a Bikini együttes 
koncertje; non-stop funky and 
soul disco (d. j.: Szeles T ibor); 
m ozifilm ek: L. A. Story — Az 
örült város (am. vígjáték, fsz.: 
Steve M artin), New Jack City 
(am., fsz.: Wesley Snipes, Ice 
T., Chris Rock); casino; tea
ház; sa látabár; jégkrém bár; 
koktélbár. Közgázosoknak a 
belépőjegy 50 forint. Elsősök
nek  a nyitóbuli ingyenes!

ott helyben tud ták  meg, hogy 
jelölték ő k e t

F. P .:  Nem hinném , ugyan
is a jelölőbizottság az utolsó 
két hetet a rra  szánta, hogy 
m indenkivel egyeztesse a je 
löléseket. Az történt, hogy az 
idősebb kollégák felvállalták 
fiatalabb kollégáik szavazói
nak is az érdekképviseletét, 
így a szavazótábor egyesülhe
te tt. B ár voltak kisebb affé
rok, m ert Válságos például 
nem Paprikási javára  m ondott 
le ahogy várták , hanem  irány
adónak azt mondta, hogy aki 
őt jelölte volna, az szavazzon 
m ásra.

S. I.: De egyébként rendben 
lezajlott a  választás?

F . P .:  Ahogy vesszük. Á llí
tólag C satárka is közölte kol
légáival, hogy szívesen egye
sítené szavazótáboraikat, ne
kik m ár csak a lem ondó nyi
latkozatot kell elkészíteniük. 
Egyikük azonban még ezt sem 
vállalta, így C satárka a tan 
széki ideológust volt kénytelen 
evvel a  feladattal megbízni, 
m ajd személyesen kelle tt elő
re leellenőriznie, hogy hogyan 
fog a kollégája a javára  le
mondani. Olyan jól sikerü lt 
így végül a beszéd, hogy a  le
mondó jelölt később el is sírta 
m agát! A ztán az tö rtén t még, 
hogy Bankfi, a  Tanács első ta r 
taléka, lem ondott Borzi bácsi 
a  m ásodik tarta lék  javára , a

tanácsbeli részvételről. De ezt 
csak azért te tte  hogy kiszúr
jon a Tanáccsal — tud ja  
ugyanis, hogy Borz bácsi a 
legjelentéktelenebb program 
pontokat Is olyan kim erítő  bí
rá la tban  szokta részesíteni, 
m in t am ilyenekhez az előadá
sain  hozzászokott.

S. I.: És m iért haragszik 
Bankfi a T anácsra?

F. P .: Szerintem  nem  harag
szik igazán rájuk, b á r a  m últ
kor is kétm illióval m ajdnem  
m egcsonkították. Tudod,
Bankfi különböző alapokat 
hozott létre a kutatási te rü le
teik  finanszírozására. V alam e
lyik bank azonban tévedés
ből nem az ő, hanem  a Főalap 
szám lájára  u ta lta  a pénzt. 
B ankfinak hosszas u tán a já rá 
sába került, m ire Statcsiknál 
m egtalálta  és leem elhette a 
közös szám láról a kétm illiót.

S. I.: És m i a helyzet még 
föntebb?

F. P .: H át igen, Fővezér 
nap ja  lealkonyult. Még utol
já ra  kim erítően ism ertette  
életm űvét a Nagygyűlés előtt, 
m ajd  á tad ta  a helyét Homoö- 
kono M iklósnak, ö  volt az 
egyetlen jelölt, így m ásfél óra 
sem kellett hozzá, hogy meg
szavazzuk. Homoökono aztán 
el is kezdte keverni a kártyá
kat — Zöldet és M akkászt pél
dául P irosra  cserélte.

S. I.: Te, akkor az új vezér 
is a Jó lfésült karró l van, 
ugye?

F. P .: Azt hiszem, té
vedsz . . .  M ondd csak, nem  
lá ttad  ma még A pró A ndrást?

S. I.: De igen, csak átsza
lad t a Főépületbe. Tudod, m i
után m egszüntették az itteni 
crossbár-vonalakat, állandóan 
a  Presztízs tanszékre já r  át 
telefonálni Zsám békra. V ala
mi M intagazdaságtani Nem
zetközi K onferenciát szervez. 
Azt m ondja, hogy ez a te le
fonmegoldás itt a  Periféria  u t
cában tényleg jelentős költ
ségm egtakarítást je len t — ő 
ugyanis például lehet, hogy az 
épületből, és csak azokat fog
ja  hívni, akiknek a  m ellékét 
egyből tud ja  tárcsázni.

F. P .: Apropó, konferencia, 
de jó, hogy találkoztunk. Kö
rös Bélához a Tanszék nem 
zetközi felelőséhez érkezett 
egy lehetőség külföldi útra. Az 
a helyzet, hogy Körös kicsit el
késett a  kötelező pályázat ki
írásával: holnapra m ár a k i
választott utazó nevét kéne le
adnia. A rra  kért, hogy szóljak,

ha ism erek bárk it, aki é rt va
lam ennyit angolul, és vállalná 
ezt a két hetet. H a előre je len t
keznél. nem  kellene szegény
nek a pályázat m egfogalm azá
sával bajlódnia. Na, egészsé
günkre !
(Doy Endre, a tanszék nagy 
öregje benyit Futrinka Tamás 
asp iráns szobájába, aki e p il
lanatban  éppen nagy lendület
tel ír.)

D . E.: M it írsz olyan sebe
sen, Tam áskám , ebben a 
nagy melegben, am ikor még a 
nagy Vezér is a Balatonon 
pecázik?

F. T .:  Tegnap kelle tt volna 
leadni a jelentkezést egy or- 
todoxfordi ösztöndíjra, de csak 
m ost tud tam  meg Futótól, 
hogy lehet pályázni. A nnak 
idején Körös m inden időpon
to t jó  előre k ih irdetett, külö
nösen az alapszervezeti gyűlé
sek időpontját. É rthetetlen, 
hogy most m iért nem  szólt 
előbb.

D . E.: Neked se lenne köny- 
nyű, ha állásváltoztatás köz
ben kellene m indent elintéz
ned !

F . T .:  M iért, tudsz valam it, 
Bandi bácsi? Csak nem  el
megy Körös?

D . E.: Hát, én igazából sem 
mi konrétat, különösen, amíg 
Vezér meg nem jön a nyara
lásból, és pont nem  kerül az 
ügy végére.

F . T .:  Na de milyen ügyről 
van szó? Csak nem it t is va
lam i puccs készül? Abból elég 
volt egy erre  az évre.

D . E.: Szó sincs puccsról, 
csak a Béla rájö tt, hogy iga
zából a bank az ő világa, ott 
tudná kam atoztatni tehetsé
gét, meg tapasztalatait.

F . T .:  De hát Körös m indig 
is a  m intagazdaság központi 
irányításával foglalkozott, m ár 
am ennyi ideje volt a p á rt
ügyek m ellett. Hogy fog most 
hitelpolitikát felügyelni, vagy 
betéteket gyűjteni?

D . E.: Nem érted te ezt! A 
lényeg, hogy váltani tud jon  az 
em ber, am ikor kell. A lkal
m azkodni . . .  De ezt tényleg 
nem  tőlem tudod.

F . T .:  Szóval ezért fütyült 
m ár az összes pályázatra. Va
lakinek akkor á t kell vennie a 
tanszék nemzetközi ügyeinek 
az intézését.

D . E.: Lehet, hogy éppen te 
leszel az. Úgyis nagyon bele
jö tté l az adatlap-töltögetésbe.

(Folytatása következik.)

Gazdálkodási híradó
A felsőoktatás súlyos anya

gi helyzetét a Népszabadság 
augusztus 29-i száma, „Ke
tyeg az időzített bomba — 
Felsőoktatás pénz nélkül”, 
címmel ismerteti. A m űködé
si költségek' terén  több m int 
90 %-os a hiány. Pl.: 1,3 
m illiárd forint kellene ahhoz, 
hogy az energiaszám láinkat 
az év végéig ki tudja fizet
ni a felsőoktatás. Egyete
münk, az első félévben a 
részarányosán rendelkezese- 
re álló költségvetési előirány
zatnál 15 millió forin ttal töb
bet költött. Év végéig, m in t
egy 45 millió Ft hiánnyal 
számolunk. Ez a szorító és 
aggasztó helyzet a költségve
tés készítésekor ism ertté vált. 
Az állami tám ogatás (95,9 °/o) 
és saját bevételeink (4,1%) 
nem nyújtanak fedezetet az 
infláció okozta többletk iadá
sokra. A m inisztérium  rem é
nye szerint, talán a hiányunk 
negyedrészének fedezetére le
het számítani. M ár az év első 
felében is olyan takarékossági 
és visszafogó intézkedésekre 
kényszerültünk, melyek n a 
gyon érzékenyen érin tették  a 
feladatellátást. További visz- 
szafogás is szükségessé válik, 
amely azonban m ár lehetet
lenné teheti az alapfeladatok 
ellátását. Elfogyott a posta
költség-előirányzatunk, nincs 
pénzünk az őszi energia- 
szám lákra, s több leosztott 
anyag- és eszközkeret is e l
fogyott. Némi többletbevétel
re  szert tettünk, d e  ez az 
összeg a h iánynak csak tö re
dékét fedezi.

A pénzügyi korm ányzatnak

az a vélem énye, hogy paza
rol a felsőoktatás, és kis ha
tékonyságú az eszközfelhasz
nálás. Minden bizonnyal iga
za van.

A takarékosságnak az a 
módja, m elyet egyetem ünk 
gyakorol, nem helyes. A ve
zetés és a gazdasági igazga
tóság adm in isztratív  eszkö
zökkel igyekezett költség
m egtakarítást elérni. A nor
m atív finanszírozás — felte
hetően — jan u ári bevezetése 
amúgy is szükségessé teszi az 
a lapfeladatok e llá tásának  ele
mi részekre történő szétbon
tását, s ezek költségigényé
nek (személyi és dologi) a 
kidolgozását. A gazdálkodás 
decen tralizált központjainak 
kialakításához a tanszékeken 
kell a felté te leket m egterem 
teni. A tanszék van a legop
tim álisabb helyzetben a pót
lólagos források m egszerzésé
re is.

Véleményem szerin t nem a 
gazdasági igazgatóságot kell 
átv ilágítani, hanem  az egye
tem  gazdálkodásút. N yilván
való és egyértelm ű, hogy a 
kettő  korántsem  ugyanaz.

A gazdasági igazgatóság az 
ellátás és üzem eltetés te rü le
teinek racionalizálása az á l
lam háztartási tö rvény  és a 
szám viteli törvény, valam in t 
a felsőoktatási törvény új 
feltétel- és követelm ény- 
rendszerének figyelem bevé
telével konkrét elképzelések
kel rendelkezik, zömében a 
m egvalósítás is folyam atban 
van.

Monok Lászlóné 
főigazgató

Főtitkári pályázat
A Budapesti K özgazdaság-tudom ányi Egyetem  pá lyá

zatot h irdet
fő titkári

állás betöltésére.
A fő titkár feladata:
— irány ítja  az egyetem igazgatási szerveinek ügyin té

ző, ügyviteli tevékenységét és felügyeletet gyakorol a kari 
igazgatási szervek ilyen irányú m unkái fe le tt;

— igazgatási kérdésekben segíti az egyetem  vezetőinek
m unkájá t; :

— az egyetemi tanács titk á rak én t részt vesz a tanács
ülések előkészítésében, szervezi és ellenőrzi a határozatok 
végrehajtását;

— biztosítja az egyetem en született döntések, h a tá ro 
zatok jogszabályokkal való összhangját;

— ellá tja  m indazokat a feladatokat, am elyeket jogsza
bály, az egyetemi tanács, illetve az egyetem  rek to ra  szá
m ára m eghatároz.

Pályázati feltételek:
— közgazdasági vagy jogi egyetemi végzettség;
— egy idegen nyelv tárgyalóképes ism erete;
— legalább 5 éves igazgatási, adm in isz tra tív  vezetői 

vagy oktatói m unkakörben végzett tevékenység.
A pályázatokat szeptem ber 20-ig lehet az egyetem  sze

mélyzeti csoportjához benyújtani.

d r. A ndorka Rudolf s. k. 
rektor
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Szabadegyetem 
nemcsak erdélyieknek

Tizenkét erdélyi diák, a  ko
lozsvári Babes-Bolyai Egye
tem  m ásodévet végzett hall
gatói tanulnak két hétig a 
Közgázon. Az o ttan i diákszö
vetség kérésére a Művelődési 
M inisztérium  közvetítésével 
szervezte meg szám ukra 
egyetem ünk azt a zsúfolt két
hetes program ot, ami bevezeti 
őket az elm életi közgazdaság- 
tanba, a pénzügytanba, az em 
beri erőforrások gazdaságta
nába, a vezetés-szervezés, a 
m arketing, a gazdaságszocioló
gta és az értékelem zés tém a
körébe, a jövötanulm ányok és 
a konjunktúra-prognózisok  
elemzésébe.

A szabadegyetem  két he té
ben szeptem ber 2. és 13. kö
zött Bácskai Tamás, Dani Ka
talin, Turján Sándor, Könczei 
György, Szabó Katalin, Há
mori Balázs, Gedeon Péter, 
Kővári György, Balaton Ká- 
roly, Bakacsi Gyula, Branyicz- 
k i Imre, Máriás A ntal, Dobák 
Miklós, Molnár László, Czakó 
Ágnes, Kovács Géza, Tím ár 
János, Pongrácz László, Ko
vács Sándor, Drótos György, 
Varjas Pál, N ováky Erzsébet, 
Iványi A ttila  Szilárd és Sujit 
Chauduri tan ítja  m ajd a ko
lozsvári kilenc lányt és három 
fiút. A tankönyveket a jándék
ba kapják , haza is vihetik 
okét. Kollégiumról, étkezésről,

közlekedésről, d iákigazolvány
ról szintén az egyetem  gon
doskodik.

Különösen a ná lunk  tanuló 
erdélyi diákalt figyelm ébe 
a ján ljuk  a találkozási lehető
séget, de nem csak nekik: a 
program  nyitott, b á rk it szíve
sen lá tnak  ism erkedésre, kö
zös tanu lásra  a  tan á ri k lub
ban.
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